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A forradalom emlékére Korpics Mirko felvétele

'T'öbb hónapos előkészítő munkánk a végéhez közeledik, öröm 
és megtiszteltetés számunkra, hogy április 15—17-én otthont adhatunk a marxizmus—leninizmus diákkörök országos találkozójának, öröm és megtiszteltetés — de tagadhatatlanul komoly gond is. Egyetemünk jelenlegi állapotában, a rekonstrukció, valamint a szűkülő anyagi lehetőségek közepette sajnos nem tudunk a rendezvénynek igazán méltó körülményeket biztosítani. Ezért a résztvevők megértését kérjük.

A konferencia szakmai előkészítésében igyekeztünk a koráb
bi tapasztalatokat hasznosítani. A Művelődési Minisztérium ál
tal megállapított beküldési határidő után a dolgozatokat a kül
dő intézmények egyetértésével tematikusán csoportosítottuk. (Ebből következik, hogy lesz olyan alszekció, ahol mind
össze 5 pályamunka szerepel, máshol ennek háromszorosát is
mertetik!) Ezzel egyidejűleg a marxizmus—leninizmus oktatási tőosztály létrehozta az öttagú zsűriket. Az ötből két tag — a 
zsűri titkára és a KISZ képviselője — a rendező intézményből 
került ki.

összesén 250 dolgozat került elözsürizésre. Minden dolgozatnak 2 bírálója volt; az egyik a zsűri titkára, akinek a saját 
alszekciójában szereplő valamennyi munkát ismernie kell, a 
másik a zsűri egyik tagja, illetve néhány esetben külön felkért 
szakértő. Az opponensek a dolgozatokat egységes szempontok alapján pontozták. Azokban az esetekben, amikor a két véle
mény között lényeges eltérés volt, harmadik bírálóra bíztuk a 
döntést. (Természetesen tisztában vagyunk e módszer gyengé
jével, hiszen szakmai, tudományos kérdéseket nem lehet sza
vazással eldönteni. Ennél jobb módszert azonban nem talál
tunk.) Az objektivitás érdekében egyébként a bírálókkal nem közöltük, hogy a dolgozat honnan érkezett, és ki volt a szerző konzulense.

Az előzsürizés eredményeként a 15 alszekcióban 166 dolgozat kerülhet ismertetésre. Valamennyi elutasított mű szerzőjét 
röviden tájékoztattuk a döntés okairól. E döntés egyébként 
számos esetben nem volt egyszerű és sajnos nem lehetett egé
szen következetes. Ugyanis azokban az alszekciókban, ahol eredetileg 20—22 dolgozat szerepelt, rákényszerültünk a szelektálásra: néhány olyan dolgozatot is kénytelenek voltunk elutasítani, amely önmagában figyelemre méltót produkált, az oppo
nensektől kapott pontszám alapján más alszekcióban helyet 
kapott volna — saját csoportjában azonban voltak nála jobbak. 
És tekintettel arra, hogy a konferencia időtartama adott, az 
alszekciók számát sem lehetett tovább szaporítani, ezért az 
elutasítás mellett döntöttünk.

Vannak azonban az elutasítottak között olyan munkák is, amelyeknek színvonala nem közelíti meg egy országos konferencia kívánalmait. Azoknál a dolgozatoknál, ahol az opponen
sek együttesen — a megszerezhető 48-ból! — még 10 pontot sem 
adtak, a külső intézmény felelőssége merül fel. (Es tegyük hoz
zá rögtön: gyenge dolgozat a legkülönbözőbb intézménytípusok
ból érkezett!)

Ebben az évben a konferencia versenyjellege még megmaradt. A korábbiakhoz képest annyi a változás, hogy nem lesz I—11—III. hely, hanem a jutalmazottak egységesen nivódíjat fognak kapni. A díjazottak kiválasztása az összesített pontszám alapján történik. Ennek kétharmad részét a dolgozatra adott pontok'adják, egyharmadát pedig a konferencián való szerepléssel lehet megszerezni. A végső döntést a zsűrik képviselői 
együttesen fogják meghozni.

Végezetül néhány szót a konferenc.a eseményeiről. Az ünnepélyes megnyitó április 15-én 10.30 órakor lesz. A bevezető előadást Pozsgay Imre művelődési miniszeter tartja. Az alszekciók üléseire 15-én szerdán délután és 16-án csütörtökön egész nap kerül sor. 17-én délelőtt tartjuk a záróülést, ahol a díjak 
kiosztása is történik.

őszintén reméljük, hogy a konferencia, mint a diákkörök 
tudományos fóruma, de úgy is, mint reprezentatív esemény, 
további fellendülést hoz a diákkör tevékenységében: kedvet 
csinál és egyben irány mutat a következő konferenciáig.

Valamennyi résztvevőnek eredményes munkát és kellemes 
időtöltést kívánunk, és egyben az érdeklődőket szerettei várjuk!

Palánkai Tibor
rektorhelyettes, a konferencia elnöke

Magától értetődő az egyete
misták törekvése, hogy hang
súlyosan legyenek jelen a tár
sadalomban, s véleményük 
meg nem kerülhető tényező
ként hasson a közéletben. 
Többek között ezt volt híva
tott deklarálni a budapesti 
egyetemek és főiskolák közös 
politikai tanácskozása március 
20-án. Megrendezését jogos 
és jogtalan indulatok nehezí
tették, s a szervezőknek a kí
sérletezés kockázatát is fel 
kellett vállalniuk. Mindez 
együtt magyarázhatja, hogy 
küldöttségek, funkcionáriusok, 
megfigyelők, képviselők és ér
deklődők alig fértünk el a li
es előadóban. Egy későbbi 
hozzászóló fogalmazása kí
vánkozik ide: ez a tanácsko
zás valójában egy lakmuszpa
pír, amit ez alkalommal be
mártanak az egyetemisták kö
zé. Nyilvánvaló volt, hogy a 
lakmuszpapír elszíneződik, 
csak az a kérdés, milyenre, s ' 
erről nagyon sokan személye
sen kívántak meggyőződni, il
letve a tanácskozáson közre
működni.

★
Bárd András hosszúra nyúlt 

bevezetője épphogy belefért 
még a hallgatóság türelmébe, 
Sándor Péter referátuma ez
után nagy figyelmet kapott, a 
benne megfogalmazott kíván
ságok sikert is arattak a hall
gatóság körében. Ezek jó ré

szét a hozzászólások is megis
mételték és többségük fino
mított változatban és feltéte
les módban az összegezőben 
is szerepelt. Vass László a 
KISZ nevében beszélt, referá
tumát türelmetlenül fogadta a 
hallgatóság. E hosszúra nyúlt 
hangulatteremtés után 54 hoz
zászólás következett. Kezdet
ben az első referátumhoz kap
csolódó konkrét javaslatokat 
tettek a felszólalók. Elhang
zott ez részenként, de egy lis
tára gondosan összegyűjtve is. 
Szerepelt kívánságként a kol
légiumi férőhelyek pontos 
nyilvántartása, a menzák, a 
büfék áremelkedéseinek és 
minőségromlásának megállítá
sa, az ösztöndíjak reálértéké
nek visszaállítása, a kb. 7-10 
évvel ezelőtti szintre, az ösz
töndíj-kategóriák felülvizsgá
lata, az albérleti segély kér
dése. E követelések jó része 
szerepel az összefoglalóban, 
igaz a hozzászólásokban meg
fogalmazottnál enyhébb for
mában. Az ösztöndíj emelésé
nek kérdésében a tanácskozás 
belenyugodni látszott abba az 
általános válaszba, amit a Mű
velődési Minisztérium munka
társa hozzászólásában adott, 
holott a hírek is arról szóltak, 
hogy előző este az orvosegye
temen a miniszter ennél vilá
gosabb ígéretet tett.

(Folytatás az 5. oldalon-)
Somogyi József Bartók-szobra a Feneketlen-tónál

Fotó: Péczeli Margit

Javaslatok a közgazdászképzés korszerűsítésére
A FELSŐOKTATÁSBAN, így 

a közgazdászok képzésében és 
egyetemi munkánkban is alap
vető feladatunk az oktató-ne
velő munka színvonalának, ha
tékonyságának emelése, vagyis a változó társadalmi igényekhez, a tudományos élet fejlődéséhez való folyamatos iga
zodás — így kezdődik az a 
huszonhét oldalas tervezet, 
amely képzéskorszerűsítésünk 
irányelveire tartalmaz széles 
körben kialakított javaslatokat. A javaslatok széleskörű 
megvitatása, elemzése sorában 
elsők között ismertette azokat 
valamennyi érdeklődő diák 
számára Csizmadia Ernő, 
egyetemünk rektora. (A javas
latokat azóta megtárgyalta az 
egyetemi pártbizottság és az 
egyetemi tanács is.)

A népgazdaság, a társada
lom fejlesztésének következő 
szakaszában a magas színvo
nalú szakképzettség, a növek
vő munkakultúra és általá

ban a tudati tényezők szerepe 
fokozatosan növekszik — ál
lapítja meg az elkészült irány
elvtervezet. — Az ebből faka
dó új követelményeknek köz
gazdászképzésünk csak .akkor 
tud megfelelni, ha a tényleges 
mennyiségi igények kielégíté
sével egyidőben az intenzív 
fejlesztés az eddiginél is erő
teljesebben válik meghatáro
zóvá. Ez azt követeli, hogy 
egész tevékenységünkben a minőségi színvonal emelésére 
helyeződjön a hangsúly. Ennek 
főbb területei az oktatói állomány céltudatos fejlesztést, rekonstrukciónk következetes megvalósítása, egyetemünknek a közgazdasági és a kapcsolódó társadalomtudomány- kutatások egyik bázisaként förlénő erősítése, a minőségi követelmények fokozottabb érvényesítése a képzési rendszer, a tantervek,, a vizsgarendszer, a tananyagok és az oktatási módszerek fejlesztésében, va

lamint az esti-levelező és a szakközgazdász- és vezetőképzés fejlesztése.
Egyetemünk alapvető felada

ta, hogy ne csupán jó értelem
ben vett gazdasági ügyintézőket képezzen, hanem olyan okleveles közgazdákat, akik a gazdasági élet egészének kiművelt ismerői, képesek a gazdasági folyamatokat átfogóan vizsgálni, a gazdasági változások összefüggéseit, hatását elemezni és egyúttal ki tudják alakítani a követendő célokat, feladatokat, a teljesítésükhöz szükséges eszközökkel, módszerekkel együtt, tehát a gyors technikai-gazdasági haladással együtt járó jövőbeli feladatok megoldására is felkészültek. E 
képzési cél érdekében az isme
retek, módszerek technikák ta
nításán és elsajátításán kívül 
fokozott súlyt kap a készségek 
ápolása, illetve megszerzése.

A MINŐSÉGI KÖVETEL
MÉNYEK érvényesülése elő

térbe állítja oktatási és neve
lési módszereink fejlesztését — 
állapítja meg az ismertetett 
anyag. — Az előadások gyak
ran monoton jellege, szemlél
tetésben szegényes, a hallgató
ságot nem eléggé aktivizáló 
módszereink, kialakult vizsga- 
rendszerünk évközben elké
nyelmesedést, „lazsálást”, a 
vizsgaidőszakban túlnyomó- 
részt memorizáló hajrát, végső 
soron hallgatóink jelentős ré
sze számára felszínes tudást eredményeznek. Mindezeken gyökeresen változtatni kell. A 
jövőben, többek között, a kész
ségfejlesztésre legalább annyi 
figyelmet kell fordítanunk, 
mint az előírt ismeretek elsa
játítására.

A történelmi érzék és szem
lélet, a problémafelismerő és 
megoldó készség, a kvantifi. 
káiás, a statisztika, a közgaz
dász számára fontos metodi
kák és információk kezelése 
stb. mell'ett lényegesen erősí. 
tenünk kell a rendszerszemlé
letet. az innovációs készséget, 
a jövőorientáltságot, az alter- 

(Folytatás a 3. oldalon.)
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MARX KAROLY
k ö z g a z d a s á g t u d o m á n y i  egyetem
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Gondolatok április 4-én
A prilis negyediké egyik legfiatalabb nemzeti ünnepünk.

Általa a felszabadulást, a megújulást, a fiatalsá
got, a nemzeti fejlődés előtt megnyílt történelmi távla
tokat ünnepeljük. Április negyediké nemzeti történel
münkben egy történelmi kor elmúltát jelenti, s egy 
újnak kezdetét. Egy új kor kezdetét, amelyik a társa
dalmi haladást, a demokratikus megújulást tűzte ki 
céljául. Értelmetlen, pusztító, országnyomorító háború 
végét, Magyarország újjáépítésének, demokratikus meg
újulásának kezdetét.

Minden haladó történelmi sorsforduló — ünnep, s 
minden ünnep visszatekintésre, számvetésre, önértéke
lésre késztet. A megtett út áttekintésére, megszerzett
megszenvedett értékeink számbavételére, elkövetett hi
báinkkal való szembenézésre. Értékeinket — hasznosít
va hibáink tanulságait — féltő, elkötelezett gondosko
dással tovább gyarapítani kötelességünk. Ehhez alap
vetően arra van szükség, hogy gazdasági-társadalmi, 
szellemi életünk értékteremtő, újat alkotó, a folyama
tos megújulás lehetőségét biztosító lendületét kibon
takoztassuk. Ezzel maradunk hűek április negyediké 
szelleméhez, amely a társadalmi fejlődés emberközpon
tú kibontakozásához adott lendületet. Hiszen a társa
dalmi fejlődés sohasem lezárt, befejezett. Az új igé
nyek, új lehetőségek, új gondok új válaszokat követel
nék. Eddigi szocialista fejlődésünk a biztosítéka annak,

hogy közösen képesek vagyunk — értékeinket meg
őrizve — megoldani továbbfejlődésünk gondjait. Közö
sen, de nem másoktól várva azt, amit magunk is meg
tehetünk, aminek teljesítésével sokszor adósak vagyunk. 
A lelkiismeretesen, legjobb tudásunk szerint végzett 
munka — legyen szó egy munkadarab elkészítéséről, 
egy kollektíva vezetéséről, egy előadás megtartásáról, 
vagy éppen egy tantárgy anyagának értelmes megtanu
lásáról — alapja és feltétele annak, hogy nagyobb lép
tekben, társadalmi méretekben is sorsunk alakítói le
hessünk. Csak a jól végzett munka jogán lehet valaki 
részese és formálója szocialista társadalmunknak, hi
szen 1945-tel olyan társadalmi feladatokat vállaltunk 
fel, amelyek teljesítése szívós, áldozatkész, az egész 
társadalom javát szolgáló munkát követel. _S ma ez 
önmagában már nem is elég: értelmes, alkotó, egyszó
val hatékony munkára van szükség társadalmi-politikai 
és gazdasági életünkben egyaránt. Ahhoz viszont, hogy 
minden egyes ember és kollektíva alkotó energiái ki
bontakozhassanak, s a társadalom érdekeit, s az egyéni 
érdekeket egyaránt szolgáló keretekben valósulhassanak 
meg, hogy mindannyian lehetőséget kapjunk sorsunk 
alakítására — más is kell. Nem elegendő a választott 
történelmi útba vetett hit és bizalom, nem elegendőek 
az eddig megvalósított szocialista fejlődés értékei és 
eredményei, nem elegendő nagy társadalmi „vállalko
zásunkat” kísérő nemzetközi elismerés és rokonszenv. 
Ehhez béke is kell. Béke, amelyet szovjet fegyverek 
hoztak, 1945. április negyedikén.

Mádi Csaba
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Gazdaság és kultúra +  Szandinisták 
, Az Új Ember elemzése +  

Tupamaró gerillák 
Bernstein politikai nézetei

Készülődés
OTDK-rq

Szó lesz a csövesekről, a SZE T-ről, 
a K IS Z -rő l és a beatnem zedékről

Olaj  —  dollár  —  militarizmus

Aktuális világgazdasági kérdések

Az országos TDK tudomá
nyos szocializmus szekciójá
ban, öt zsűri működik majd, 
az egyikben Ilonszky Gabriel
la, a tud. szoc. tanszék oktató
ja, a zsűri titkára.

— Milyen szempontok sze
rint alakult ki az öt kisebb 
csoport a szekción belül?

— Elég vegyes témájúak a 
dolgozatok, nehéz volt egy
máshoz illőeket összeválogat
ni. Végül úgy alakult, hogy 
lesz egy ifjúságpolitikai témá
jú csoport, külön versenyez
nek majd az üzemi demokrá
cia témaköréhez sorolható dol
gozatok, egy csoportot alkot
nak a fejlett tőkés országokról 
és a fejlődő országokról be
küldött munkák, egy másik 
zsűri előtt a szocializmus kér
désköréről született írásokat 
adják majd elő, és az ötödik 
csoport a magyar munkásmoz
galom címhez kapcsolható dol
gozatokból áll. Én magam ez 
utóbbi zsűri titkára vagyok.

— A szekcióba tartozó dol
gozatok ismeretében vannak-e 
olyanok, amelyeket kiemelke
dően jónak, vagy különösen 
érdekesnek tartasz?

— Nagyra értékelem Danka 
Attila és Fónay Mihály nép
művelés-történelem szakos 
hallgatók dolgozatát A gazda
ság és a kultúra összefüggései 
az 1960-as, 70-es évek forduló
ján címmel. Azt vizsgálják, ho
gyan jelentkezik az új gazda
sági mechanizmus a kultúrpo
litikai döntésekben. Ehhez na
gyon jó magyar és nemzetközi 
összehasonlító statisztikákat 
használnak, például a könyv
kiadásról, a színházlátogatásról, 
a kulturális kiadásokról. Ezek 
a statisztikák azt mutatják, 
hogy nem maradunk el a legfej
lettebb európai országok mö
gött sem. Igaz, elmarad a minő
ségi folyamatok elemzése, nem 
vizsgálják például, hogy a 
könyvkiadás politikája milyen

könyveknek kedvezett és mi
lyeneknek nem, és megállapí
tásaik inkább mennyiségi mu
tatók elemzésein alapulnak. 
Ezt a munkát mégis kiemelke
dően jónak tartom a többi 
dolgozathoz viszonyítva. Vá
runk négy dolgozatot Cseh
szlovákiából!, ezek a magyar és 
a csehszlovák munkásmozga
lom kapcsolatait mutatják 
majd be, és úgy vélem, mél
tán tarthatnak számot nagy 
érdeklődésre. Vannak dolgoza
tok a Tanácsköztársaságról is, 
ezek közül, gondolom, nagy ér
deklődés fogadja majd a rend
őrtiszti főiskola egy hallgató
jának munkáját, amely a po
litikai nyomozó osztály szere
pét vizsgálja a Tanácsköztár
saságban. Hasonlóan érdekes 
a Magyar Tanácsköztársaság 
értékelése a hazai és a nem
zetközi munkásmozgalomban 
című dolgozat, amelyet egy 
végzett üzemmérnök írt. A 
többi szekcióra gondolva em
lítem meg, hogy idén nagyon 
színvonalas dolgozatok érkez
tek Latin-Amerika problémái
ról, például a szandinistákról, 
a tupamaró gerillákról, illetve 
a marginalizáció egy példájá
nak elemzéséről. Ezek a dolgo
zatok érdekességükön túl, na
gyon aktuálisak is. Egy má
sik szekció dolgozatai közül az 
Eduard Bernstein politikai né
zeteit elemző dolgozatra hív
nám fel a figyelmet. Barát 
Iván, a rendőrtiszti főiskola 
hallgatója az Űj ember 2 év
folyamának elemzése alapján 
bemutatja, hogy az egyháznak 
a szocializmushoz való kötődé
se időszakában is jelentős vé
leménykülönbségek vannak a 
felfogásban.

— Azt hiszem, ez a néhány 
bemutatott dolgozat is jelez
heti, hogy érdekes témák, iz
galmas tanácskozás várható a 
tud. szoc. szekcióban.

Az országos TDK Kongresz- 
szus ifjúságpolitikai szekciójá
nak titkára, Vass László mond
ta el véleményét a beérkezett 
dolgozatokról. Igen széles, 
színes skálát mutatnak a té
mák: a mindenki által ismert
től, az egészen újszerűig; ter
mészetesen módszereikben a 
Vizsgálat mélységében is kü
lönböztek egymástól.

Összesen 12 dolgozat érke
zett be, közöttük igen ér
dekes témák, mint a „csö
ves jelenség, a beatnemze- 
dék, a SZET-esek, az 
egyetemi felvételik vizsgá
lata és természetesen 
KISZ-szel foglalkozó, de 
igen speciális eseteket 

elemző dolgozatok.
A „csöves” témájú dolgoza

tok újszerű, sőt egészen ab
szurd módszereket alkalmaz
nak.

Izgalmas megközelítési mó
dot választottak „az úgyneve
zett .csöves’ jelenség” szerzői: 
Rácz József, Réthelyi Judit, 
Harangozó Judit, Göncz Dá
niel, Horváth Ágnes és Szom
bathelyi Zsolt. Merőben új 
módszerükben — az egyébként 
megszokott elméleteskedő, tu
dományízű kísérletekkel szem
ben —, hogy közvetlen tapasz
talatokra támaszkodtak: 

személyes kapcsolatokat 
építettek ki egy fővárosi 
aluljáró fiatalokból álló 
csoportjával, a mélyinter
jú, a személyes beszélgeté
sek és megfigyelések fel- 

használásával.
Először 41 interjú feldolgo

zására került sor a következő 
szempontok szerint: Milyen ré
tegekből áll a csoport, és mi- 
lyes az életmódjuk? Milyen a 
magukról kialák'ftoft és a tár
sadalom róluk alkotott véle
ményéhez való viszonyuk?

A legérdekesebb az a négy 
mélyinterjú, amelynek során 
külön-külön hallgattak még 
srácokat, ilyen módon eredeti 
forrásból nyertek képet a csö
ves . filozófia rejtelmeiről, a 
saját magukról kialakított vé
leményekről. Igen meglepő, 
hogy a csöves kifejezéstől ide
genkedtek, megbélyegzésnek 
érezték, ezért ezt a kategóriát 
úgy próbálták megfogalmazni, 
hogy ők maguk ne tartozzanak 
bele. A vizsgálatot szociomet
riái, szociálpszichológiai mód
szerek egészítették ki.

Egyetemi oktatásunkat is 
érintő társadalmi problémát 
vet fel

Antal László: A SZÉT és 
a felsőoktatás című mun
kája. Széles tényanyagot és 
irodalmat használ fel, 
problémaérzékeny és diffe
renciált megközelítéssel

tárva fel a lényeges ellent
mondásokat.

A SZET-esekkel foglalkozik 
Hoznék Lajos—Ángyán Gábor: 
Munkásfiatalok a felsőokta
tásban című munkája is, mely 
érdekes interjút közöl, de a 
rendelkezésre álló irodalmat 
nem elemzi mélyrehatóan.

Időszerű, a nosztalgiahul
lámmal újból a fiatalok érdek
lődésének a középpontjába 
kerülő téma

Fricz Tamás: A hatvanas 
évek és a beatnemzedék 

Magyarországon
című munkája. Szerteágazó 
megközelítési módja társada
lomszerkezeti gyökerekből fa
kad, szemléletes és sokoldalú 
a probléma feltárása: a gene
rációk váltása, társadalmi és 
történelmi helyük, egymáshoz 
való kötődésük, hagyományőr
ző és vele ellentétes, új irá
nyokat követő mozgalmaik: az 
oldás-kötés problémája. A 
beatzene ifjúságmozgalmi meg
közelítése forradalminak
mondható, hatásának szemléle
tes bemutatása jó, hiányzik 
azonban a művészeti-irodalmi 
tükrözés, a művészeti irányza
tok felöli megközelítés.

A KISZ-szel, mint átfogó 
nagy erőket tömörítő ifjúság
mozgalmi szervezettel, 

a most aktuális és politi
záló jellegű KISZ-viták el
lenére kevés dolgozat fog
lalkozik. A benyújtott 
munkák speciális, tanulmá
nyi, termelési oldalról 

nyúlnak a kérdéshez, 
vagy annak csak egy részterü
letét érintik, pl.

Fikó Béla: Közéletiség- 
életmód, amely KISZ-ve- 
zetők életmódjának ellent
mondásait próbálja felvá

zolni.
Így valóban új, hasznosítha

tó eredményeket, követendő al
ternatívákat alig nyújtanak, ál
talában pozitivista megközelí
téssel dolgoznak.

A dolgozatok témaköre és 
színvonala között igen nagy 
különbségek vannak. Még min
dig sok az elméletieskedő, de 
a probléma gyökereit megfe
lelő mélységben feltáró nem 
megközelítés vagy az olyan, 
amely már elcsépelt ismeretek
re, megállapításokra támaszko
dik. Viszont olyan újszerű és 
érdekes módszereket is alkal
maznak, amelyek teljes mély
ségében képesek egy kérdés
kör részletes, és közvetlen meg
figyelésére és figyelemre mél
tó radikális megoldások elké
szítésére.

Kovács A.

Az „Aktuális világgazdasá
gi kérdések” alszekció zsűri
jének titkárát,' dr. Rostoványi 
Zsoltot kérdeztük a beérke
zett dolgozatok színvonaláról, 
témaválasztásáról.

— összesen 13 dolgozat ér
kezett, ebből 10 szerepel majd 
az országos konferencián. 
Ezek különböző témákat érin
tenek: kettő foglalkozik az 
energia- és olaj kérdéssel, két- 
tő pénzügyi témává?, így pél
dául az eurodollár-piaccal, 
ugyancsak kettő a militariz
mus kérdésével, további két 
dolgozat a Római Klub tevé
kenységét boncolgatja, ezen
kívül készültek országtanul
mányok. A dolgozatok színvo
nala igen eltérő, de az álta
lános szint jó. Találkoztam 
néhány kiemelkedő, magas 
színvonalú dolgozattal, ame
lyek nemcsak reprodukálják 
az elolvasott szakirodalmat, 
hanem megmutatkozik bennük 
az önálló elméletalkotási 
készség. De voltak közepes ér
tékű pályázatok is, amelyek
ben ugyan sok munka fek
szik, de a szakirodalom fel- 
dolgozási módja nem eléggé 
színvonalas.

— Milyen egyetemekről ér
keztek pályamunkák?

— Kettő érkezett egyete
münkről, a többi a Pénzügyi 
és Számviteli Főiskoláról, a 
Budapesti Műszaki Egyetem
ről, a Külkereskedelmi Főis
koláról, a Pécsi Tudomány- 
egyetem jogi karáról, az 
ELTE jogtudományi karáról, 
a Zalka Máté Katonai Műsza
ki Főiskoláról és a Szíriái Ál
lami Egyetemről. A résztve
vőik egyetemisták vagy olya
nok, akik 1980-ban fejezték be 
tanulmányaikat.

■ — Mi volt az elbírálás
módja?

— Minden dolgozat két bí
rálóhoz került. Ezek közül az 
egyik minden dolgozat vonat
kozásában én voltam, .a má
sik pedig az, illető téma egy 
külső szakértője. A pontozás 
szempontjai a következők vol
tak: tartalom, szerkezet, stí

lus, alkalmazott kutatási mód
szer, az irodalomfelhasználás 
módja és természetesén a té
ma aktualitása. A maximáli
san adható pontszám 24 pont 
volt. Az értékelés nehéz fel
adatot rótt a bírálókra" a témák 
különbözősége, sokrétűsége 
miatt, hiszen nem könnyű 
sorrendet felállítani az oly 
annyira eltérő témájú pálya
munkák között, mint pl. az 
eurodollár-piac* a militariz
mus vagy éppen Szíria terv- 
gazdálkodása.

— A két bíráló által adott 
pontszám általában közelített 
egymáshoz?

— Nem. Ahol nagy volt az 
eltérés a két adott pontszám 
között, felkértünk egy harma
dik bírálót is. A marxizmus— 
leninizmus szekcióhoz beérke
ző dolgozatok 10 százalékánál 
szükség volt erre.

— Volt-e olyan dolgozat, 
amely kiemelkedő?

— Két igen jelentős mun
kát tudnék kiemelni. Az 
egyiknek a szerzője a mi 
egyetemünk IV. éves pénzügy 
szakos hallgatója, Sipos Zol
tán, aki az olajárrobbanás 
kérdésével foglalkozik; a má
siké dr. Petrovácz Ranetta, 
aki az ELTE jogtudományi 
karán most fejezte be tanul
mányait, ő az eurodollár-piac- 
ról írt. Mindkettőjük dolgoza
tát 20 pont fölött értékeltük. 
Látszik, hogy választott terü
letükön igen jártasak, és nem
csak a vonatkozó szakiroda- 
lom alapos ismerete, hanem 
az önálló véleményalkotás és 
elméleti érvelés is jellemzi 
munkájukat. Pályamunkájuk 
stiláris és formai szempontból 
is kiemelkedő.

— Kik lesznek az országos 
konferencián a világgazdasági 
szekció 'zsűrijének tagjai?

— A zsűri elnöke dr. Szegő 
Szilvia lesz, a Magyar Nemzeti 
Banktól. A két másik tag dr. 
Szőnyei Tibor, a Budapesti Ta
nárképző Főiskola tanára és 
dr. Dobozy István, az MTA 
Világgazdasági Kutatóintéze
tének osztályvezetője.

M

Párosán
Fotó: Korpics Mirko

G. M.

Pg-előadáson
Fotó: Korpics Mirko
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a maoizmus értékelése,
7 közvélemény szerepe a szocializmusban

(iO-hól 30 m aradt talpon

Egyetemünk rendezi április 
elején az Országos TDK 
marxizmus—leninizmus tago
zatát. A filozófia szekcióban 
annyi dolgozat érkezett, hogy 
több alszekciót is kellett ki
alakítani. Ebből az alkalom
ból beszélgettünk dr. Valcsi- 
csák Imre adjunktussal, az 
egyik alszekció zsűri titkárá
val.

— Milyen alszekciók működ
nek a filozófia szekción belül?

— Eredetileg öt alszekciót 
terveztünk, de ebből egy, a 
valláselméleti és valláskritikai 
alszekció nem jött létre, mert 
kevés elfogadható tanulmány 
érkezett A többi négy: az el
mélettörténeti és filozófiatör
téneti alszekció, az általános 
filozófia, természetfilozófiai és 
ismeretelméleti alszekció. a 
társadalomfilozófia szekció és 
az etikai és esztétikai alszek
ció. Én a társadalomfilozófiai 
alszekció zsürititkára vagyok.

— Elsősorban mely oktatási 
intézményekből küldték be a 
pályázók munkáikat?

— A mi szekciónkban a sze
gedi JÓ2sef Attila Tudomány- 
egyetemről, az ELTE bölcsész
karáról, a Budapesti Műszaki 
Egyetemről, több katonai fő
iskoláról és más főiskolákról 
is érkeztek dolgozatok.

— Miféle témákról és mi
lyen színvonalon írtak a hall
gatók?

— A dolgozatok témája 
szerteágazó. Egy jelentős ré
szük a társadalom és a termé
szet viszonyának problémakö
rét tárgyalja. A témák' között 
szerepelnek a marxizmus ok
tatásával kapcsolatos kérdé
sek, amelyek a tudomány sa
játos jellegéből adódnak, a 
maoizmus társadalomelméleti 
értékelése, a közvélemény sze
repe a szocialista társadalom
ban, stb.

A mezőny a korábbi TDK 
versenyekkel összehasonlítva 
közepes színvonalú.

A beérkezett 15 dolgozatból 
6-ot kellett elutasítani, nagy
részt az alacsony színvonal 
miatt, egy esetben pedig az

ok a hibás elméleti kiinduló
pont volt, melyet a szerző kö
vetkezetesen végigvitt. Csak 
egy-két dolgozat átlagon felü
li, a többi irodalomfeldolgo
zás, kevés bennük az önálló 
gondolat, s ha akad is egyéni 
nézet, nem kellőképpen kifor
rott, vagy nem teljesen mar
xista.

— Hogyan történt a pálya
munkák eddigi bírálata?

— Általában két opponens 
pontozott, az egyik a szekció 
zsürititkára, a másik a Műve
lődésügyi Minisztérium által 
felkért külső bíráló (például a 
Budapesti Műszaki Egyetem
ről, vagy a Pécsi Jogtudomá
nyi Egyetemről). Ha a két op
ponens véleménye jelentősen 
eltért egymástól, akkor har
madik személyt — szintén kül
sőst kértek fel. és az első két 
pontszám közül azt fogadták 
el, amelyikhez a harmadik 
közelebb állt. Az, hogy hon
nan jött a dolgozat, addig 
nem volt ismert, amíg az op
ponensek nem adták le pont
számaikat, többek között 
azért, hogy a főiskolások ne 
legyenek a pontozásnál hát
rányban.

D. A.

A pg szekció munkájáról, a 
beküldött pályamunkák szín
vonaláról, Liener Pétert kér
deztük meg, aki az egyete
münkön megrendezendő TDK 
főszervezője Kérdéseinkre az 
alábbi általános áttekintést 
adta.

— Igen nagyszámú pg-dol- 
gozat érkezett , egyetemünkre. 
Ha a marxizmust tantárgyak
ra bontjuk — tehát filozófiá
ra, pg-re, tudományos szoci
alizmusra, szociológiára, mun
kásmozgalom-történetre — ak
kor ebből jött be a legtöbb, 
kb. 80, amelyből végül is 50 
maradt talpon. A fennmaradó 
kb. 30 pályamunkát elutasí
tottuk gyenge színvonaluk mi
att. A beküldött munkák kö
zött igen kevés az átfogó el
méleti, tehát kimondottan pg 
témájú. Miről is van itt szó? 
Arról, hogy azokat a pg té
májú pályamunkákat, amelye
ket különböző nem közgazda- 
sági jellegű intézmények 
marxizmus tanszékei pg-okta- 
tői gondoznak, nem a salgó
tarjáni közgazdasági szekció
hoz nyújtották be, hanem a 
marxizmus—leninizmus szek

cióba pg-re. Miért nem utasí
tottuk el ezeket a dolgozato
kat, illetve, miért nem küld
tük el őket egy más, nem pg 
szekcióba? Azért, mert mél
tánytalan lett volna a nem 
közgazdász hallgatókat bedob
ni közgazdászok közé a mély
vízbe. Semmiféleképpen sem 
egyforma eséllyel vette volna 
fel a küzdelmet például a 
Közlekedési és Távközlési Mű
szaki Főiskola hallgatója köz- 
gazdasági jellegű írása és egy 
„profié”.

Hadd hozzak fel egy példát 
ennek érzékeltetésére, ha nem 
is a pg-ről van szó. A mar
xizmus—leninizmus szekcióból, 
amely egyben a pg-t is felöle
li tízegynéhány dolgozatot át
irányítottunk más szekcióba, 
de ezek döntő többsége peda
gógiai főiskolákról jött mun
kák. Témájuk a pedagógia és 
a marxizmus határán mozog, 
de megítélésünk szerint, köze
lebb a pedagógiához. Azzal, 
hogy ezeket Debrecenbe, vagy 
Sárospatakra a pedagógiai 
szekcióba küldtük, nem érte 
őket méltánytalanság. Viszont 
ugyanez közgazdasági témájú 
dolgozatoknál nem lett volna

helyes. Ne felejtsük el, önma
gában jó dolog, hogy a hallga
tók a marxizmus és a szakma 
érintkezési felületeit, pontjait 
keresik, hogy abban búvár
kodnak. Ez bátorítandó, de épp 
ebből következik, hogy na
gyon különböző témájú dolgo
zatok érkeztek hozzánk.

Végül is öt alszekció szüle
tett a pg szekcióban. Az első 
nemzetközi gazdasági kapcso
latok, a második világgazda
ság címet kapta. A fennmara
dó három pedig a szocializmus 
aktuális gazdasági kérdései 
címet. Az első két alszekció 
neve valóban fedi is a dol
gozatok témáját, a másik há
rom — az előzőekben elmon
dottak miatt — inkább gyűj
tőnév.

A pályamunkák az ország 
tizenhat felsőoktatási intézmé
nyéből jöttek. A bentmaradó 
ötven közül a leatöbb, szám 
szerint nyolc a Pécsi Tudo
mányegyetemi öl, öt pedig a 
Közgázról. Viszont elgondol
koztató az a tény, hogy az 
elutasítottak között nagyon 
sok az egyetemünk diákjai ál
tal írt dolgozat.

A szekció ülései április 15- 
én 14 órakor és április 16-án 
8 órakor kezdődnek.

F. P.
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Javaslatok a közgazdászképzés korszerűsítésére
(Folytatás az 1. oldalról.)

natlvákban való gondolkodást 
és nem utolsósorban a kommu
nikációs készséget. Jelenleg ok
leveleseink egy része magyar 
nyelven sem tud még egy elő
terjesztést sem megírni, vagy 
ahhoz érdemben és érthetően, 
magyarul hozzászólni — szere
pel az anyagban.

További feladatunk egyete
münk oktatástechnikai és szá
mítástechnikai felszereltségé
nek javítása és az eszközök ki
használásának biztosítása.

Át kell gondolni a közgaz
dasági szakképzés vertikális 
struktúráját. A jó értelemben 
vett gazdasági tisztviselők 
iránti tömeges igény egy ré
szét egy jól szervezett szakkö
zépiskolai képzés is bizonnyal 
ki tudná elégíteni. Nálunk 
azonban az a jellemző — ál
lapítja meg a tervezet —, hogy 
a középfokú képzettséget 
igénylő munkakörökre is főis
kolai végzettségű szakembert 
kémek, mint ahogy főiskolai 
oklevelesek helyére okleveles 
közgazdászt igényelnek. Az 
életben persze eléggé gyakori, 
hogy egyetemi végzettségűek 
csak gazdasági-ügyviteli mun. 
ka végzésére alkalmasak, volt 
főiskolások pedig a gyakorlati 
tapasztalatok hasznosítása és 
az önképzés eredményeként 
okleveles közgazdák „konst
rukciós” feladatait látják el.

Vertikális struktúránk fej
lesztésében az előbbiek és más 
tényezők alapos meggondolása 
után választani kell a számba- 
jövő fő irányok között. Meg. 
maradunk-e az eddigi struktú
ránál. amelynek lényege, hogy 
minden hallgatót, aki átlépte 
az egyetem kapuját és ha buk
dácsolva is, de azon belül ma
rad, okleveles közgazdává mi
nősítünk? Nyitottabbá tesszük 
egyetemünket az arra érdemes 
főiskolások számára? Vagy 
esetleg az egyetemi és főisko
lai képzést csak az első két év 
teljesítésének eredményétől 
függően választjuk szét?

LÉNYEGES FELADAT az 
oktatás horizontális (szakmai) 
struktúrájának fejlesztése is. 
Az előzetes felmérés során 
kérdéseinkre válaszoló közgaz
dák nagyobb hányada szakosí
tási rendszerünk alapos átala
kítását tartja szükségesnek és 
az általánosabb jellegű, kon
vertálható ismereteket adó 
közgazdászképzést előnyben 
részesíti a túlzott és főleg ága
zati jellegű specializálódással 
szemben. A gazdasági életnek 
egyaránt szüksége van funk
cionál is és ágazati szervezetek
ben tevékenykedő közgazdák
ra, nekik pedig munkakörük 
ellátásához funkcionális és 
ágazati közgazdasági ismere

tekre. (És általános, konver
tálható készségekre.)

E kérdéskörben is alternati- 
vák kínálkoznak: Megőrizzük 
és korszerűsítjük az eddigi 
szakosítási rendet és szakmai 
struktúrát? A szakosítást át
tesszük a posztgraduális kép
zésbe? Kombinált megoldás
ként az alapozó elméleti és 
módszertani képzést lényege
sen megerősítjük, de (legalább) 
az utolsó évben alapozó jelle
gű szakképzést adunk?

Képzéskorszerűsítésünk fon
tos összetevője az intenzív 
időkihasználás. Hazánkban két 
féléves egyetemi oktatás hono
sodott meg, zsúfolt óraterhe
léssel, hosszú vizsgaidőszakkal 
és nyári szünettel, többszörös 
„bukdácsolási” lehetőségekkel. 
Mai gyakorlatunkban a formá
lisan előírt tanulmányi köve
telményszint általában magas, 
ténylegesen megkövetelt telje
sítmény ehhez képest alacsony. 
Ez az extenzív időkihasználás 
nem racionális és nem eléggé 
hatékony.

Az intenzív időkihasználás
nak a gyakorlatban több mód
ja ismeretes. Lényege, hogy a 
tanévet 3 vagy 4 szakaszra 
bontják, és egy-egy tanulmá
nyi időszakban csak néhány — 
de tartalmilag szorosan egy
másra épülő — tárgy tanítá
sára kerül sor. A tanár az in
tenzív, kiscsoportos foglalko
zásokon folyamatosan értékeli 
a teljesítményeket, ami — 
amellett, hogy javarészt fölös
legessé teszi a vizsgaidőszakot 
— nagyobb aktivitást, jobb 
készségfejlesztést, ismeretin
tegrálást és mélyebb elsajátí
tást eredményez. Az intenzí
vebb időkihasználás lehetővé 
teszi az érdeklődésnek megfe
lelő, nem kötelező tantárgyak 
és tantárgycsoportok felvételét, 
széles teret nyit az önálló 
munkának.

CSIZMADIA ELVTÁRS vé
gül az esti- és levelező oktatás 
intenzifi'kálásának, a szakköz
gazdász- és vezetőképzés rend
szere átgondolásának alterna
tíváit, javaslatait ismertette. A 
levelező oktatásban a legrövi
debb időn belül változás lesz a 
kihelyezett tagozatok és inten
zív kurzusok felé történő át- 
csoöortosftássár.

Csupán rövid, érvek nélküli,' 
tényszerű ismertetésre szorít
koztunk a széles körben meg
vitatásra kerülő kérdések lé
nyegének. Ezek az irányelvek 
nem csupán hosszú távú ok
tatásfejlesztési politikánk ki
alakítására vonatkoznak, ha
nem a rövidtávú intézkedések
ben, módosításokban is mesz- 
szemenően szellemükben kel
lene ■ cselekedni. Ebbe az 
irányba mutat természetesen 
az MSZMP Politikai Bizottsá-
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E n és a szervezet
Eltelt néhány nap a szakmai 

gyakorlatomból, de hatásom a 
szervezetre továbbra is csak 
abban merült ki, hogy elhív, 
tam más elől a liftet. Tudom, 
ez semmi.

A harmadik héten ráeszmél
tem, hogy észrevétlenül az el
kényelmesedés útjára léptem, 
amely utat régebben még az 
elkényelmesedés mocsarának 
neveztem. És már elég mélyen 
benne voltam.

Ezért elhatároztam, hogy 
naponta csak egyszer haszná
lom a felvonót, hiszen itt más 
lehetőségem nincs állóképessé
gem megőrzésére. De minek is 
nekem állóképesség ha egész 
nap ülnöm kell. Szurkolok, 
hogy sikerüljön ezen a főosz
tályon bevezetni a kötetlen

Tábor
Salgóhányán

Salgóbányán rendezte meg 
háromnapos táborát március 
utolsó hetében az egyetemi 
KISZ-bizottság mellett műkö
dő politikai képzési bizottság 
és politikai kutatócsoport. Az 
éjszakába, sőt hajnalba nyúló 
együttiétek során értékelte és 
továbbtervezte saját tevé
kenységét, kialakította kon
cepcióját, és az aktuális egye
temi problémákról saját kö
zös véleményét. Meghívott 
előadók, viták, kirándulás, 
úszás színezték a programot.

munkaidőt. A népgazdaság is 
jobban jár, ha fölösleges (?) 
időnket kávézás, borozás, más 
kibeszélése helyett primőrter. 
meléssel töltjük.

A szervezetben, mivel alá
rendeltségi viszonyok uralkod
nak, az illeszkedő, de igazából 
soha be nem illő ember, nem 
érzi jól magát, csak ha meg
bűvöli egyéniségét; önpusztító 
álörömökkel, felmentésekkel 
körülbástyázza magát. Aztán 
keresheti az ember a szavak 
hitelét. Alapvető korlátunk, 
hogy nem bízhatunk másban, 
csak társainkban. Janus-me- 
chanizmusunk biztosítja, hogy 
a szervezet ki ne égjen a nagy 
súrlódástól. Akár a kenőolaj a 
géDmechanikában.

Aztán egyszer csak mások 
lógtak és én buktam le. A por
tás szóvá tette, hogy mivel öt 
perccel a munkaidő vége előtt 
távoztam el, ürügyet szolgál
tattam a beöltözve várakozó 
dolgozók kirajzásához. Máskor 
inkább menjek el még koráb
ban ...

Hogyan viseljük majd e! a 
szervezeteket, ha munkahely
ként szerepelnek életünkben? 
Lesznek azonosulók, lesznek, 
akiket kivet magából a szer.: 
vezet.

Tudom, hogy a fenti csak 
egy rossz példa volt, találkoz
tam már harmonikus munka
helyi közösséggel is. Azonban 
ahhoz, hogy ez váljon általá
nossá, jól összehangolt mun
kánkra lesz szükség.

B. G.

gának február 3-i határozata 
is.

Rektorunk ismertetése után 
Szuhay Miklós rektorhelyettes 
a legközelebbi jövő feladataira 
utalt. Ezek közé tartozik a 
nyelvi képzés mielőbbi meg
erősítése, a szakmai gyakorla
tok rendszerének javítása, az 
államvizsga jelenlegi formájá
nak felülvizsgálása, valamint 
a fakultáció, az egyetemek közti 
„áthallgatás” kérdésének meg
vitatása.

Az ismertetést beszélgetés 
követte. A diákok részéről 
„kapásból” számos nagyon fon
tos részletkérdés, gondolat fel
merült: az oktatás differenci
áltságának problematikája; a 
hallgatók szociális helyzete 
tarthatatlanságán való változ
tatás sürgetése; a pályázatok 
számában nem tükröződő va
lódi közgazdászigény firtatása; 
pályaalkalmassági kritériu
mok, jobb szelekciós mecha
nizmusok kidolgozásának igé
nye; a képzéskorszerűsítésnek 
a vállalatok munkaerő-politi- 
kájárá és munkaköri kérdések
re való konzekvenciáira való 
figyelmeztetés egyaránt szere
pelt a kapásból felvetett gon
dolatok közt.

TÖBB HOZZÁSZÓLÁS szel
lemét is meghatározta a re
form féltésén kívül az óva in
tés attól, hogy a vizsgaköve
telmények szigorítása megelőz

ze a képzés, az oktatói állo
mány színvonalának fejlődését.

Annyi reform megtört már 
a valóság ellenállásán, hogy 
jogos az aggodalom. A hallga
tók felé való követelményeme
lés csak párhuzamosan halad
hat az oktatás tartalmasabbá 
és vonzóbbá tételével, hiszen 
a diákság támogatása nélkül 
semmilyen tartalmi változtatás 
nem gyümölcsözhet. Ugyanígy 
azonbart az oktatókat, különö
sen a potenciálisan is számi, 
tásba jövő oktatókat is az ügy 
mellé kell állítani, mert az ok
tatói gárda egy részének szín
vonalán és ellenállásán szin
tén megtörhet egy tartalmi re
form.

Szükség van arra, hogy az 
oktatók és diákok közösen, 
hosszú távú, objektív érdekei
ket érvényesítve alkotó módon 
vegyenek részt a képzéskor
szerűsítés munkálataiban. Ki 
kell alakítani az együttműkö. 
dés, a különböző bizottságokba 
való érdemi bekapcsolódás mó
dozatait. A képzéskorszerűsítés 
gyakorlati érvényesüléséhez, és 
ráadásul egyben a gondokkal 
küszködő ifjúsági mozgalom 
megerősítéséhez egyaránt szük
ség van minden érintett akti. 
vizálására, a valódi szakmai
politikai tevékenységbe való 
bekapcsolódására.

A diákság konstruktiv akti
vizálódása egyben valódi értel
miségivé válásának is előfelté
tele — ezekkel a gondolatok
kal foglalnám össze a hasznos 
eszmecsere tanulságait.

B. K. T.
Volt egyszer egy Kőhegy...

Fotó: Radványl

PILLANATKÉP
a nyelvi laborból

Ez a forgalom lenne az ideá
lis mindig a laborban: két-há
rom percenként kérik, illetve

Fotó: Kor.pics Mirko

hozzák a hallgatók a szalago
kat, sorbaállás nincs, várako
zás is alig. mert a fürge labo

ráns (Csont Andrea) másod
percek alatt kiszolgál minden
kit.

— Gondolom, nem mindig 
van ez így. . .

— Kedden és csütörtökön 
vagyunk csak ilyen „lazán”. A 
nyelvi órák ugyanis zömmel a 
többi napokon vannak, és az 
a tapasztalatunk, hogy a hall
gatók inkább csak az órák 
előtt látogatják a labort, kü. 
lön ezért n«m jönnek át a Ma- 
karenkóba. Ezeken a túlterhelt 
napokon sokszor harmincán is 
várakoznak a . szalagjárnál.

— Hányán vagytok laborán
sok?

— Hatan. A forgalomtól 
függ, hogy hányán ugrálunk 
itt. A többiek kópiát másol
nak, sokszorosítanak.

— Nézem a statisztikát, na
ponta 150—300 látogatótok 
van. Előfordul néha, hogy 
nincs több hely?

— Persze. Beszámolók ide
jén, amikor azok is eljönnek, 
akik egyébként véletlenül sem. 
Természetesen ilyenkor nem 
az állandó tagok, hanem ők 
vannak felháborodva, ők a tü
relmetlenül dobolok . . .  Olyan 
is van sajnos, hogy ugyanab
ban az időben többen akarnak 
hallgatni egy anyagot, mint 
ahány kópiánk van belőle.

— Órák mikor vannak?
— Tanári vezetéssel itt nin

csenek órák, ez könyvtár típu
sú laboratórium — veszi át a 
szót Vizy István, a laborató
rium vezetője. Az a  tapaszta
latunk, hogy az egyetemi és a 
felnőtt oktatásban ez a forma 
a célszerűbb. Auditív anyaga
ink olyan komplex rendszer
ben állnak a hallgatók rendel, 
kezésére, hogy azok maximális 
hatékonysággal önállóan is fel
dől gozhatók. A szövegek és a 
nyelvtani gyakorlatok mellé 
előkészítésként szószedeteket,

ellenőrzéshez teszteket biztosí
tunk. Az a cél, hogy minél ke
vesebb energiával, minél gyor
sabban és minél maradandóbb 
nyelvi ismeretekre és készség
re tegyenek szert a hallgatók. 
A labormunka természetesen 
önmagában nem elég, csak a 
hagyományos tanári vezetéssel 
folyó órákkal együtt hozhat 
eredményt.

— ön szerint mennyi időt 
lehet itt egy alkalommal ha
tékonyan eltölteni, és mi a 
gyakorlat?

— A látogatások gyakorisá
ga a fontosabb, mint az egy
szeri itt töltött idő. A többség 
egy-két óráig bírja, de van, 
aki csak 20 percre ugrik be, 
van aki három órát is rászán. 
Amig az Intézetben büfé volt, 
kávéval, étellel könnyebben 
ment a hosszabb táborozás;

— Hogyhogy neked már ízét 
kartonod is megtelt? — „csa
pok le’’ Bischaf Nóra harmad
éves külkeresre.

— A mi angol tananyagunk
hoz nincsen tankönyv, csak 
audiovizuális anyagok. Kéthe
tenként megnézünk egy-egy 
felvonást a filmanyagunkból, 
azután az órán. illetve itt fel
dolgozzuk. Heti két-három al
kalommal legkevesebb egv 
órát „nyúzom” itt magam. 
Nem kell alkalmazkodnom má
sok tudásához, a saját képessé
geimnek megfelelő gyorsaság
gal és mélységben dolgozha
tom fel az' anyagot. És ami a 
legfontosabb, hogy itt addig 
tanulhatok aktívan, tehát be
szélve, ameddig bírom, amíg 
az órán olyan sokan vagyunk, 
hogy jó, ha 3 percre szóhoz 
jutok. A helyes kiejtés gya
korlása pedig az angolban kü
lönösen fontos.

— Akkor további jó gyakor
lást!

M. A.

Költözés: a tavaszi szünetben
Örömmel számolhatunk be 

arról, hogy nagy meglepetést 
hoz a tavaszi szünet, egyete
münk sok kollégistájának.

Megszokhattuk már, hogy 
egyetemi környezetünk alaku
lása általában kellemetlen 
irányt mutat. Lezárások, bon
tások, leverések zavarják a 
mindennapi életritmust.

De vannak, akik állandó kel
lemetlenségekkel küzdenek, 
vagy kénytelenek megbarát
kozni. Elmondható ez jó né
hány makarenkós és Veres 
Pálné kollégiumi diákról is. Az 
idegenek számára labirintus
nak tűnő' épület egyes szo
báiban nyolc ember is lakik, 
ami ugye rengeteg lemondást, 
alkalmazkodási kényszert je
lent egyben. Ilyen szobában

talált kollégiumi otthonra a 
másodéves Papik Attila, aki 
elmondta, hogy szinte éjjel
nappal ég valamelyik lámpa a 
szobában. Nemritkán törülkö
zőt tesznek az arcukra, hogy el 
tudjanak aludni. Tapasztala- 
lataim szerint esetenként hi
hetetlenül gyenge az íróaszta
lok megvilágí.tottsága is.

Ezek után érthető, miért fo
gadjuk nagy lelkesedéssel a 
Ráday utcai kollégium megnyi
tásáról szóló (régen várt) hírt. 
Sőt, amint beléptem az épület
be — mely kívülről is csinosí
tott —, a látvány minden vá
rakozásomat felülmúlta. Hogy 
mi minden van itt, az annál is 
meglepőbb, mivel a fentiekben 
vázolt okokból gyakran érez
tük elhanyagoltainak, árvák

nak magunknak más felsőfo
kú oktatási intézményekben 
járva-kelve.

Az épület hatemeletes. Leg
felső szintjén kétágyas, a 
többi szinteken háromágyas 
szobákat rendeztek be. Két 
korszerű ' lift biztosítja az 
•emeletek közötti közlekedést. 
Ha az egyik elromlik, ott a 
másik. Hogy mennyire auto
matikus ez a lift, azt bizonyít
ja, hogy majdnem becsípte a 
nyakamat, amikor belekukucs
káltam, és barátomat önműkö
dően levitte a földszintre. To
vábbi érdekessége a liftnek, 
hogy lefelé győj tő rendszerű. A 
konyhákban villanytűzhely és 
rezsó működik, mi több. lába
sok és tányérok is a berende
zéshez tartoznak. ,

A legfontosabbak természe
tesen a szobák. Ezek otthono
sabbak, mint a Kinizsi kollé
gium szobái. Egy jó szállodai 
szobának látszanak.

Berendezése tetszetős, a he- 
verők felhajthatok, a szekré
nyek bútorszínűek. Minden 
szobában van mosdó, felette 
tökéletes megvilágítást bizto
sító lámpával.

A hangszóró nem egyszerű 
hangszóró, hanem háromprog- 
ramos majdnem-rádió. Tökéle
tesen alkalmas tehát kollégiu
mi rádió céljaira is.

Állítom, hogy ez a diákszálló 
vetekszik a leghíresebb kollé
giumokkal. külcsínjét illetően. 
Csak a hamarosan beköltöző 
diákokon múlik ennek meg
őrzése — és egy igazi diákott
honi élet megteremtése.

Kellemes hétköznapokat kí
vánunk az új honfoglalóknak!

bg.
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A budapesti egyetemi és  főiskolai ifjúsági napok tanácskozásairól
A március 20-án megrendezett tanácskozás összefoglalójah március zu-an meg

A k o r, a m e ly b en  é lü n k , so k  szem p o n tb ó l ú j
h e ly ze te t te re m te tt  tá rs a d a lm u n k  és ezen  b e lü l if
jú s á g u n k  s z á m á ra  is. £  h e lyzet e g y ik  lényeges 
je llem ző je , hogy  k ö v e te lm én y k é n t je le n tk e z ik  az 
á lla n d ó  m e g ú ju lá s  k észsége  és képessége . Ez a z o n 
b an  azza l já r ,  hog y  tá rs a d a lm u n k  k ü lö n b ö ző  szfé 
rá ib a n  fe szü ltség ek  is k e le tk ezn ek . E zek a  fe jlő 
d é s  szü k sé g sz e rű  v e le já ró i, k o n s tru k tív  m eg o ld á 
s u k  é p p en  a  to v á b b i e lő re lép és  a la p ja i t  te re m th e 
ti  m eg .

A z u tó b b i id ő b e n  az  eg y e tem i, fő isk o la i ré te g 
ben  is m eg je len tek  o ly a n  go n d o k , sz ü le tte k  o ly an

tap a sz ta la to k , m e ly ek  fe ltá rá s á ra ,  e lem zésére  fe l
té tlen ü l szü k ség  van . E zért k ezd em én y ez te  a  KISZ 
B u d ap es ti B izo ttság a , hog y  a  K IS Z -a k tiv is tá k a t, a  
h a llg a tó k a t fo g la lk o z ta tó  k é t fo n to s  té m a k ö rb e n  a  
k o n g re sszu si fe lk észü lés  id ő szak áb an  v itá ra , v é le 
m én y c se ré re  k e rü ljö n  so r . K ét ta n á c sk o z áso n  kö
zös d o lg a in k ró l k ív á n tu n k  b eszé lge tn i m in d e n k i
vel, a k i  s eg íten i a k a r ,  és ré s z t k ív án  v en n i a  fe l
a d a ta in k  m eg o ld ásáb an .

Az a lá b b ia k b a n  k ö z ö ljü k  a  k é t tan á c sk o z ás  v itá 
já n a k  összefog la ló it.

A március 19-én megrendezett politikai tanácskozás összefoglalója
(a közművelődésről)

ges ismeretek, készségek el
sajátítását, a kreatív, önálló 
gondolkodást, a társadalmi 
összefüggések felismerésének, 
a valóság elemzéséinek képes
ségét.

— Véleményünk szerint a 
felsőoktatás jelenlegi rend
szerében és tartalmában e 
funkciókra kevéssé készít fel, 
illetve nem ösztönöz ezen is
meretek megszerzésére, ezek
nek a készségeknek a kialakí
tására. Ennek okai:

— túlspecializált szakkép
zési szemlélet;

— az előbbivel összefüggő 
oktatói, hallgatói ösztönzési 
rendszer;

•— az értelmiségképzés tar
talma és módszerei, valamint 
intézményrendszere nem ala
kult ki;

— a meglevő alkalmas for
mákban való együttműködés, 
közös cselekvés hiánya.

A második témakörben 
megfogalmazódott annak 
szükségessége, hogy az eddi
gi pozitív tapasztalatokat ki 
kell terjeszteni, és meg kell 
keresni azokat a területeket, 
ahol a továbblépés nem való
sulhat meg együttműködés 
nélkül.

E témakörben a következő 
javaslatok hangzottak el:

— A felszólalók elsősorban 
a téli közművelődési gyakor
latot tartották olyannak, 
amelyben az intézmények kö
zött megvalósult az együttmű
ködés, de megfogalmazódott e 
forma kiterjesztésének szük
ségessége is.

— Az együttműködés kiter
jesztését a következő f'» m-Mr.

A tanácskozást a KISZ Bu
dapesti Bizottsága, az ELTE, 
a SOTE, az MKKE és a Bán
ki Donát Gépipari Műszaki 
Főiskola KISZ-bizottságával 
együtt rendezte, a demokra
tizmus, az önkormányzat és 
és az egyetemi-főiskolai hall
gatók közéleti tevékenysége 
témában.

A KISZ Budapesti Bizott
sága épített arra a kezdemé
nyezésére is, mely a tagság ré
széről e fórum létrehozására 
irányult.

A Marx Károly Közgazda
ságtudományi Egyetemen 
megrendezett tanácskozáson 
a budapesti egyetemek és fő
iskolák mintegy 900 hallgató
ja, KISZ-aktivistája vett 
részt. Élénk, néha éles vita, 
néhány esetben feszült légkör 
alakult ki. A felmerült ne
hézségeken azonban éppen 
azért tudtunk túljutni, mert 
a réteg nagy érettségről tett 
tanúbizonyságot.

A tanácskozás eredményes
ségét bizonyítja, hogy a két 
referátum után 54 hozzászóló 
mondta el javaslatait az aláb
bi témakörökben:

1. OKTATÁSFEJLESZTÉSI 
KÉRDÉSEKRŐL

A vita résztvevői megálla
pították, hogy társadalmi fej
lődésünkben növekszik az ér
telmiség szerepe, így a szo
cialista értelmiséget képző és 
nevelő felsőoktatási rendszer 
korszerűsítésének jelentősége 
is. A tanácskozás több részt
vevője szólt arról; szükséges, hogy a képző intézmények 
elméletileg megalapozott, szé
les körű szakmai, társadalom- 
tudományi ismereteket adja
nak és felkészítsenek az ér
telmiségi funkciókkal kapcso
latos szakmai, közéleti teen
dőkre. Fontos, hogy a kép
zésben erősödjön a szemléle
tet adó, a későbbi specializá
lódást elősegítő, alapozó' jel
leg, hogy a diplomásokban 
kialakuljon az állandó szak
mai-közéleti tájékozódás igé
nye, s az ehhez szükséges jár
tasság, készség. Nagyobb összhangot kell biztosítani a 
társadalom szakemberszük
séglete, a felsőoktatás belső 
arányai, méretei és továbbta
nulni szándékozók igényei 
között. Javaslat hangzott el 
arra vonatkozóan, hogy a jö
vőben az állami irányító szer
vek, elsősorban a Művelődési 
Minisztérium, tegyenek léoé- 
seket az egyetemre való be
kerülés olyan változtatására, 
amely figyelembe veszi a kez
deti beválást is, fokozza a 
végzést követő elhelyezkedés 
demokratizmusát, nyilvános
ságát. El kell érni, hogy a 
fiatal szakemberek végzettsé
gük jellegének és tényleges 
képességeiknek megfelelő 
munkát végezzenek.

A hozzászólók szükségesnek tartják, hogy a hallgatók, a 
felsőoktatási intézmények 
KISZ-szervezetei érdemiben 
részt vehessenek az oktatás
korszerűsítés munkálataiban, 
hogy intézményes keretek kö
zött véleményt mondhassanak 
az oktatásról, oktatóik mun
kájáról. A felsőoktatási intéz
mények belső demokratizmu
sa fejlesztésének és a társa
dalmi, közéleti aktivitásra ne
velésnek egyaránt fontos fel
tétele a hallgatók aktív, érde
mi részvétele az Oktató-nevelő 
munkában, az oktatók és 
hallgatók munkatársi viszo
nyának kialakítása.

A hallgatói képviselet 
az intézmények vezetésével 
együtt az elkövetkező idő
szakban az elfogadott korsze
rűsítési elvek szellemében tekintsen át olvan. a hallgatók 
egyetemi, főiskolai, szakmai 
munkáiét közvetlenül érintő 
kérdéseket, mint

— a kötelező óraszámok 
csökkentésének kérdése,

— a követelménytámasztás, 
a számonkérés módszerei.

— a tantárgyi szétaprózott
ság csökkentése,

— a tantervi programok 
átfedésének kiküszöbölése, *

— az oktatók érdekeltségi 
rendszerének korrekciója, az 
oktató-nevelő munka, a hall
gatókkal való egyéni vagy 
kiscsoportos foglalkozás er
kölcsi, szervezeti és anyagi 
ösztönzésével,

— a hallgatók öntevékeny
ségére, aktivitására támaszko
dó oktatási módszerek kidol
gozása és elengedhetetlen be
vezetése,

— az oktatás anyagi, tárgyi, 
.technikai feltételeinek fejlesz
tése,

— a tankönyv és jegyzetel
látás kérdésének rövid távú 
megoldása,

— az átoktatás, az áthall
gatás kérdésének tartalmi, 
szervezeti megvizsgálása,

— a szakmai gyakorlatok 
ügye (ebben a vállalatok 
anyagi, szervezeti ösztönzési 
kérdése),

— a több lépcsős képzés a 
főiskola-egyetem egymásra 
épülése, hasznosítható részta
nulmányok elismerése, .

— a marxizmusoktatás 
kérdései (kérjük, hogy a Mű
velődési Minisztérium is vizs
gálja meg ezt a kérdést 
1982-ig).

E kérdéskörök vizsgálatá
ban, a teendők meghatározá
sában az intézményi sajátos
ságoknak és hagyományoknak 
megfelelő formában biztosíta
ni kell a hallgatók legszélesebb körének közvetlen részvételi lehetőségeit.

Növelni kell a döntések 
előkészítésének, a végrehajtás 
ellenőrzésének nyilvánossá
gát.

Ehhez hozzáférhetőbbé és 
áttekinthetőbbé kell tenni a 
hallgatói képviseleti struktú
rát és az érvényben levő jog
szabályoknak megfelelően a 
KISZ politikai felügyelete 
mellett biztosítani kell, hogy 
a hallgatói képviselők válasz
tásában, beszámoltatásában és 
esetleges visszahívásában min
den hallgató, illetve hallgatói 
közösség részt vehessen.

Szorgalmazzuk a közvetlen 
demokratikus fórumok köré
nek szélesítését, olyan irány
ban, hogy az ezeken kialakí
tott közös álláspontok a hall
gatói képviselőkre nézve 
iránymutató jellegűek legye
nek.

A hallgatói képviseleti 
rendszer működtetésében, 
munkája tartalmának megha
tározásában és ellenőrzésében 
növelni kell az ifjúsági par
lamentek szerepét. Az intéz
mények KISZ-szervezetei — 
amennyiben ez szükséges — 
éljenek bátran kezdeménye
zési és egyetértési jogkörük
kel a rendkívüli ifjúsági par
lamentek összehívásának kér
désében. A tanácskozáson ja
vaslat született arra, hogy az 
intézményi ifjúsági parlamen
teket évente, az ágazati par
lamenteket kétévente rendez
zék meg. Lehetőség szerint a 
parlamentek legyenek tema
tikus jellegűek. Elengedhetet
lennek tartjuk, hogy az ifjú
sági parlamenteken elfogadott 
intézkedési tervek a képvise
lőkön túl minden hallgatói 
közösséghez eljussanak. Az 
egvetemi, főiskolai KISZ-bi- 
zottságok fontos feladata az 
intézkedési tervek végrehaj
tásának segítése, -ellenőrzése 
és a hallgatók minderről tör
ténő rendszeres tájékoztatása.

A tanácskozás több hozzá
szólója sürgette, hogy az If
júsági Törvény MM végrehaj
tási utasításában foglalt jogo
sítványok mielőbb kerüljenek 
átvezetésre az intézmények 
Szervezeti és Működési Sza
bályzatába és egyéb szabály
zataiba. Javasolták, hogy az 
intézményi KISZ-szervezetek 
az utasítás alapján készítsék 
el a jogosítványaikra vonat

kozó hatásköri listát és ebben 
a jogköröket decentralizálják 
azokra a szervekre, illetve 
szervezetekre, ahol az érdemi 
döntés megtörténhet.A felszólalók javasolták, 
hogy a KISZ illetékes irányi
tó szervei gondoskodjanak a 
KISZ-aktivisták, az egyetemi 
és főiskolai tanácsok hallgatói 
képviselőinek részletes tájé
koztatásáról, a felsőoktatás 
fejlesztésének elfogadott alap
elveiről és felkészülésükről az 
új érdekképviseleti jogkörök 
gyakorlására.

mi probléma megoldásáig az 
albérleti segély kiterjesztésé
nek lehetősége is.

Az elhangzott szempontok 
alapján meg kell vizsgálni a 
hallgatói jogállás kérdéskörét. 
Egyes javaslatok szerint ez 
legyen egy speciális munkavi
szony. A hallgatók kapják 
meg a munkavállalói jogok 
egy részét. Biztosítani kell pl. 
a lakáskérvény beadására, a 
gyesnek megfelelő pénzösz- 
szeg folyósítására, az egyete
mi évek után járó szabadság- 
napokra való jogot.

A felszólalók véleménye szerint az oktatási kormány
zatnak és az egyes intézmé
nyek vezetőinek is többet kel
lene tenni az egyetemi, főis
kolai hallgatók családalapítá
si gondjainak enyhítéséért. Ez 
mindenekelőtt a házas hall
gatók kollégiumi elhelyezésé
nek megoldását, gyermekük 
bölcsődei és óvodai elhelye
zését jelenti.

Az egyetemi, főiskolai hall
gatók szociális helyzetét eze
ken az intézkedéseken kívül 
a munkavállalás, munkaköz
vetítés lehetőségeinek intéz
ményes kiterjesztésével is ja
vítani szükséges, szorgalmaz
va a leendő szakmával ösz- 
szefüggésben levő és így a 
képzés szempontjából is hasz
nos munkavégzést.

3. ELHELYEZKEDÉS, 
PÁLYAKEZDÉS

Többen jelezték, hogy az 
utóbbi időszakban tapasztal
ható törődés és intézkedések 
ellenére nem javultak a fia
tal értelmiségiek elhelyezke
désének, pályakezdésének és 
családalapításának közismert 
gondjai.

Az előbbi pontokkal össz
hangban javasolták, hogy a 
KISZ irányító szervei érdek

védelmi-érdekképviseleti 
munkájuk során különösen a 
kezdő fizetések aránytalansá
gaira, a végzettségnek nem 
megfelelő munkakörben való 
foglalkoztatására és a lakás
hoz jutás feltételeinek széles 
körű javítására figyeljenek 
fokozottan. Szorgalmazták az 
eddigi kedvezményes lakáshoz 
jutási konstrukcióknak a fia
tal értelmiségiekre történő 
kiterjesztését.

(A KISZ Budapesti Bizott
sága az idén nyáron a hall
gatói tanácstagok és az ér
dekképviseleti felelősök szá
mára tábort szervez.)

2. A DIÁKJÓLÉTI 
KÉRDÉSEKRŐL

A tanácskozás résztvevői sürgették a pénzbeli szociális juttatások, ösztöndíjak reálértékének mielőbbi helyreállítását. Kérték azt, hogy ezt 
már a VI. ötéves terv első fe
lében tegyék meg az illetéke
sek. Elhangzott olyan javas
lat is, hogy az MM vizsgálja 
felül a jelenlegi ösztöndíj- 
rendszert abból a szempont
ból, hogy váljon lehetővé a 
rendelkezésre álló pénzügyi 
keretek ösztönzőbb elosztása.

Jelezték, hogy még mindig 
égető gond a kollégiumi fé
rőhelyek szűkös volta, ami — 
az albérleti díjak emelkedése 
mellett — a kollégiumi szak
mai lehetőségek korlátozott 
kihasználásával sújtja a hall
gatók egy jelentős csoportját. Javasolták az illetékeseknek, 
hogy vizsgálják meg és oldják 
meg, hogy az egyetemi, főis
kolai hallgatók szükség ese
tén munkásszállásokon, illet
ve középiskolai kollégiumok
ban nyerjenek elhelyezést. Felvetődött a központi kollé
giumi nyilvántartás és a kol
légiumok kategorizálásának 
kérdése, valamint a kollégiu

4. A KISZ ÉS AZ EGYETE
MI, FŐISKOLAI HALLGA

TÓK

Meg kell állapítanunk, 
hogy a KISZ jelentős hallga
tói csoportoktól elszigetelő
dött. A felszólalók közül töb
ben jelezték, hogy a KISZ- 
szel szemben bizalomhiány 
van. Ezt a bizalmat a KISZ 
vissza akarja szerezni, vissza 
kell szereznie. A hozzászólók 
jelentős részének véleményé
ből kicsengett, hogy a KISZ 
munkáját, módszereit illetően 
jobban, rugalmasabban kell 
alkalmazkodjon a társadalmi 
feltételek változásaihoz, a fel
sőoktatás korszerűsítésének 
követelményeihez és a hallga
tók igényeihez, elvárásaihoz, 
törekvéseihez.

Az egyetemi, főiskolai 
KISZ-szervezetek tevékenysé
gének meg kell újulnia, tar
talmát, szervezeti rendszerét, 
módszereit illetően. E tevé
kenység elsősorban a szocia
lista szakemberképzést, az ér
telmiségi feladatokra való 
felkészítést szolgálja. A tudo
mányos diákköri mozgalom, 
a szakmai klubok, fórumok, a 
szakkollégiumok rendszerének 
kiszélesítésével és járuljon 
hozzá a KISZ az igényes, el
mélyültebb szakmai- tudás, az 
önálló gondolkodás, a szak
mai-közéleti problémaérzé
kenység kialakulásához.

Sokan felvetették, hogy az 
egyetemi, főiskolai KISZ- 
szervezeteink határozottab
ban és következetesebben 
képviseljék az oktatáskorsze
rűsítés ügyét, a hallgatók 
szakmai-tanulmányi érdekeit. 
Az eddigieknél hatékonyab
ban tárják fel a hallgatók 
problémáit, gondjait, vegye
nek részt azok megoldásában. 
Érdekképviseleti munkájuk
ban. oktatásfejlesztési törek
véseikben teremtsenek na
gyobb nyilvánosságot, hogy az 
egyetemi-főiskolai évek során 
felmutatott szakmai-közéleti 
teljesítmények, eredmények 
nagyabb szerepet játszanak a 
pályakezdésben, az első mun
kahely megválasztásában.

Felvetették, hogy az intéz
ményi KISZ-szervezetek bát
rabban ösztönözzék és segít
sék a társadalmi feladatok 
megoldásában, a leendő szak
mához és az értelmiségi hiva
táshoz kötődő tevékenységi 
csoportok, hallgatói közösségi 
munkáját. A KISZ ne tekint

sen ezekre bizalmatlanul, in
kább vállalja fel az általuk- 
kitermelt értékeket és bizto
sítson számukra fórumot. Ki 
kell építeni a réteg nyilvános
ságának fórumrendszerét. Er
re a tanácskozáson a követ
kező javaslatok hangzottak 
el:

— rétegalap
— rétegklub
— egyetemi-főiskolai kultu

rális centrum
— fhtézményközi közműve

lődési iroda felállítása
az intézmények klubjai

nak és közművelődési prog
ramjainak közös műsorfüzet
ben való megjelentetése.

Felmerült a területi réteg
tanácsok döntési jogkörének 
kiszélesítése, a KISZ KB mel
lett működő Egyetemi-Főis
kolai Tanács választása.

Javasolták, hogy a KISZ 
Budapesti Bizottsága az intéz
ményi KISZ-szervezetekkel 
együtt javítsa, bővítse az 
egyetemi, főiskolai hallgatók 
közös szakmai-tanulmányi és 
közművelődési tevékenységé
nek feltételeit, lehetőségeit. 
Ehhez jó kiindulópontot je
lenthetnek a klubközi együtt
működést segítő INTERMA- 
TER-mozgalom, a közösen 
szervezett nyári egyetemek, 
táborok mozgalmi-politikai 
fórumok, sport- és kulturális 
rendezvények.

Az intézményi KlSZ-bizott- 
ságok és a KISZ Budapesti 
Bizottsága programjainak ki
dolgozása, politikai döntései 
meghozatala előtt a jövőben 
jobban éljenek az egyetemi
főiskolai hallgatók széles tö
megeivel való aktív párbe
széd, véleménycsere lehetősé
geivel. A KISZ Budapesti Bi
zottsága továbbra is vállalja 
az ilyen jellegű fórumokat, 
vitákat.

Ezeket a javaslatokat el
juttatjuk az illetékes állami 
és társadalmi szervekhez, to
vábbítjuk a KISZ Központi 
Bizottságához. Kérjük, hogy e 
javaslatokat és felvetéseket 
megvitatásuk után a kong
resszus építse be döntéseibe.

A felvetődött javaslatokra 
az illetékes szervek az ősz
szel megkezdődő ifjúsági par
lamenteken adjanak választ 
Ezt a válaszadást a Művelő
dési Minisztérium képviselője 
a tanácskozáson elvállalta.

A tanácskozást a KISZ Bu
dapesti Bizottsága, az ELTE, 
a SOTE, az MKKE és Bánki 
Donát Gépipari Műszaki Fő
iskola KISZ-bizottságai és 
közművelődési titkárságai 
rendezték meg az ÉLTÉ Jogi 
Karán.

A tanácskozáson mintegy 
400 egyetemi, főiskolai hall
gató és KISZ-aktivista vett 
részt.

A jó hangulatú, értelmes vé
leménycserén 32 hozzászólás 
hangzott el a referátumokkal 
együtt. A résztvevők a követ
kező főbb témakörökben szó

laltak fel: — Az értelmiség 
társadalmi helye, szerepe és 
az erre való felkészülés folya
mata. — Az együttműködés 
lehetőségei és szükségessége 
ebben a folyamatban. Az ál
lami, társadalmi és tömeg- 
szervezetek feladatai. — A 
felkészülés konkrét folyama
tának formál, e formák to
vábbfejlesztésének lehetőségei.

Az első témakörben a kö
vetkező álláspontok, vélemé
nyek hangzottak el:

— A hozzászólók megítélése 
szerint az értelmiségnek a kö

vetkező funkciókat kell betöl
teni a társadalmunkban:

— társadalmi értékterem
tés, értékközvetítés, az élet
mód, a kultúra, a műveltség 
terén;

— a szakma társadalmi be
ágyazottságának ismerete, en
nek alakítása;

— a társadalmi viszonyok 
tudatos formálása, a szerve
zési, vezetési funkciók ellátá
sa, a demokratizmus növelése 
útján;

— mindez »megköveteli e 
funkciók ellátásához szüksé-



ban: — kulturális építőtáborok
— nyári egyetemek
— hallgatói TIT-csoportok
E formákban kialakult az

együttműködés valamilyen fo
ka, ezt azonban tovább kell 
fejleszteni.

— Kapcsolatot lehetne ki
alakítani a következő területe
ken:

— TDK; erre hozták létre 
az MKKE-n az interdiszcipli
náris TDK-t (ITDK)

— a szakkollégiumok közötti 
szakmai együttműködés. Ezek 
az egyes intézmények közötti 
szakmai „határok” lebontását 
is szolgálnák, s ezzel járulná
nak hozzá a széles értelemben 
vett értelmiségi képzéshez, az 
átfogó társadalmi és szakis
meretek kialakításához.

— Javaslat született az in
tézményközi közművelődési 
bázis létrehozására. Ennek ki 
kell alakítani intézményi 
rendszerét állami vezetéssel, 
az egyetemek, főiskolák köz- 
művelődési szakembereinek, 
társadalmi és tömegszerveze
teinek bevonásával.

E kérdésekben vita bonta
kozott ki a hozzászólók között. 
Érvek és ellenérvek hangzot
tak el. Az ellenérvek elsősor
ban a közművelődési tevé
kenység elbürokratizálódásá
nak veszélyére vonatkoztak. 
A hozzászólók többsége azon
ban az OM 104/1976. (M. K. 1.) 
sz. miniszteri utasítás végre 
nem hajtott 5. pontja értelmé
ben támogatta a Felsőoktatási 
Közművelődési Bizottság lét
rehozását, amely az intéz
ményközi közművelődési bá
zis kialákításában kulcsfon
tosságú szereppel bír: egyben 
felhívta az illetékeseket az 
OM-utasítás betartására. Az 
érvek között elhangzott az is, 
hogy a jelenlegi szétaprózott
ságon kicsi az együttműködé
si formák hatékonysága, nem 
alakulhat ki a tevékenység 
összehangolt rendszere, és in
tézményen belül sem tud szer
vesen beépülni a képzési fo
lyamatba.

A KISZ Budapesti Bizottsá
ga tett erre kezdeményezést. 
Megalakult az INTERMATER, 
mely az egyetemi—főiskolai 
klubok együttműködését hiva
tott elősegíteni.

Többen javasolták, hogy az 
EFIN-re kiadott Tájoló című 

-műsorfüzetet rendszeresen 
kellene megjelentetni az egye
temi—főiskolai klubok prog
ramjával. Ez a KISZ Buda
pesti Bizottságának is szándé
kában áll, de a kiadványt ön
költségi áron kell árusítanunk, 
Meg kell teremteni az együtt
működés anyagi-tárgyi felté
teleit. Ennek első állomása 
egy egyetemi—főiskolai klub
mozi létrehozása lehetne, 
melyből kinőhetne az egyete
mi—főiskolai közművelődési 
bázis. Ebből a szempontból 
tüzetesen megvizsgáljuk a 
BME javaslatát a vári kollé
gium ilyen irányú hasznosítá
sára. E témakörhöz kapcsol
ható az Egyetemi Színpad, 
mint diákszínpad megvalósí
tása is.

— Együttműködhetnének az 
egyetemek és főiskolák a to
vábbi területeken is:

— az oktatási kapcsolatok 
szélesítése, az áthallgatás en
gedélyezésének megkönnyítése;

— amatőr művészeti együt
tesek előadása más intézmé
nyekben is;

— kapcsolatfelvétel művé
szeti főiskolásokkal.

A harmadik témakörben 
elsősorban az egyes tevékeny
sági formák intézményen be
lüli továbbfejlesztésére tör
téntek javaslatok. E javaslatok 
lényege, hogy e formák alkal
masabbá váljanak a gyakorlat 
megszerzésére, a kultúra elsa
játítására és így szolgálják 
jobban az értelmiségi képzés 
folyamatát.

— Lényeges problémaként 
merült fel az anyagi feltéte
lek, a rendszeres támogatás 
kérdése, különösen a kisebb 
főiskolákon.

— Felvetődött az is, hogy 
jelenleg kevés a lehetőség a 
gyakorlat megszerzésére. Ebi
nek ellentmondani látszik, 
hogy igen változatos formák 
termelődtek ki az elmúlt évek
ben. A kérdés inkább az, hogy 
mi legyen a viszonyunk ezek
hez, hogyan biztosítsuk műkö
désük feltételeit, (anyagi, sze
mélyi, tartalmi, politikai). Az 
erre elhangzott javaslat az, 
hogy a tevékenységükbe való 
bekapcsolódással, meggyőző
déssel, reális kompromisszu
mokkal kell befolyásolni a 
végeredményt, meghagyva ön
tevékeny kezdeményezésük 
értékeit. A KISZ-nek is vál
lalnia kell ezt a politikai sze
repet, ugyanakkor tagjait 
ösztönöznie kell e formákban 
való részvételre, e tevékeny
ségüket elismerve társadalmi 
értékként.

— Javaslat, felvetés hang
zott el a következő konkrét 
formák továbbfejlesztésére:

— Kulturális építőtábor; tö
megbázis kialakítása, nagyobb, 
hangsúly fektetése az előké
szítő, toborzó munkára, in
tézményközi kapcsolat fejlesz
tése.

— Nyári egyetem; szélesít
sük a résztvevők körét: ne 
csak pedagógusjelöltek és mű
vészeti főiskolások vegyenek 
részt.

— Téli közművelődési gya
korlat; itt is a résztvevők kö
rének kiterjesztése a feladat. 
(Ezt a KISZ Budapesti Bizott
sága már az idén támogatta 
azzal, hogy +  40 fő részvéte
léhez szükséges anyagi támo
gatást adott.)

— Egyetem^ Színpad; legyen 
igazi diákszínpad abban az ér
telemben is, hogy diákok ját
szanak benne diákok számá
ra, ehhez meg kell teremteni 
az anyagi feltételeket is.

— Közös egyetemi kiadvány. 
(Addig is, amíg ez létrejön, 
az egyetemi, főiskolai lapok 
adjanak fórumot a szakmai-, 
közművelődési közélet külön
böző' csoportjai tevékenysége 
ismertetéséhez, kiérlelt vélemé
nyük nyilvánosságra hozata
lához.)

A fentiekkel kapcsolatban 
megfogalmazódott a tanácsko
záson az, hogy az egyetemi, 
főiskolai hallgatók maguk ala
kítsanak ki olyan forrásokat, 
fedezzenek fel olyan tevé
kenységi területeket, amelyek
ben kifejezésre juthat kezde
ményezőkészségük, öntevé-

S a jtó szem le
S zem ély i h íre k

NEMÉNYI ISTVÁN egyetem i ta 
n árra l készített in te rjú t a  Heve
si Népújság m árc. 1-i szám ában 
M entusz K ároly. A beruházáspo
litika egyik legtekintélyesebb ha
zai, elm életi m űvelője m unkássá
gának  nagy részét a  oeruházáspo- 
litika elm életi kidolgozásának szen
telte. A beszélgetés során különö
sen azokat az ú j követelm énye
k e t em elte ki, am elyek a 8G-as 
évek beruházáspo litikáját m egha
tározták  és am elyek döntően be
folyásolják m ajd a következő év
tized eredm ényeit is.

K u ta tá s
A háztáji gazdaságokból szárm a
zó előnyök szerepéről a család
gazdálkodásban különbözőképpen 
vélekedik a  közvélem ény. A 
PIACKUTATÓ ÉS PIACSZERVE
ZÉSI TANSZÉK m unkatársa i 
több száz családot kérdeztek  ki, 
hogy mit m iért csinálnak vagy 
nem  csinálnak. Az összegyűjtött 
adatok feldolgozásakor szerzett 
tapasztalainkról o lvashatunk  a 
Figyelő m árc. l l - i  szám ában.

K é p z é s ,
továbbképzés

1981. aug. 2-15. között a TIT és 
a KÖZGAZDASÁGTUDOMÁNYI 
EGYETEM „Kis országok és a 
világgazdasági korszakváltás” cím 
mel m agyar és külföldi szakem 
berek  közrem űködésével ismét 
nyári egyetem et rendez Budapes

ten. Ja n u á r  végén, feb ru á r ele
jén  négy városi m űvelődési köz
pontban  — T atabányán , Orosz
lányban, Esztergom ban, T atán  — 
ism ét m egrendezték a 10 napos 
közm űvelődési terepgyakorla to t, 
m elyen EGYETEMÜNK FIATAL
JA I is részt vettek. (Dolgozók 
Lapja. febr. 10.)

H írek
A M agyarország m árc. 1-i száma 
arró l szám ol be, hogy a hazai 
szakem berek tudásán ak  kevésbé 
fejlett országokban történő 
hasznosítása hogyan valósul meg 
egyrészt a FAO-n, m ásrészt a 
TESCO-n keresztül. A színterek 
közül a  cikk m egem líti Mozam- 
bikot is, ahol AY JANOS egye
tem ünk  docense sta tisztikusként 
tevékenykedik.

Csonka £va
★

Alakuló ülés
Megtartotta a társadalomel

méleti szakkollégium alakuló 
Ülését március 29-én, a veze
tőség és a tagság részvételé
vel.

R u d as László-díJ
Az 1981. évi Rudas László- 

díjat Uostoványi Zsolt, Máté 
Katalin, Balaton Károly, Do- 
bák Miklós és Szalay Péter 
kapta.

kenységük. Az így kialakuló 
értékes formák kapjanak kül
ső segítséget az állami veze
téstől és a társadalmi szer
vektől, különösen a KISZ-től.

A tanácskozáson elhangzott 
egyéb javaslatok: >

— Az egyetemi, főiskolai 
hallgatók turizmusának fej
lesztéséhez szükséges kedvez
mények kiterjesztése. Ezt a 
felvetést az Expresszhez to
vábbítjuk.

— A kulturális kedvezmé
nyek kiterjesztése (múzeu
mok, színházak, mozik stb.). 
A felvetést az ÁIB-hoz továb
bítjuk.

— Felvetődött, hogy az 
Egyetem Presszót tegyük va
lóban az egyetemisták számá
ra árait tekintve is hozzáfér
hetővé, illetve alakítsunk ki 
ilyen jellegű vendéglátó helye
ket.

A fenti kedvezményeket di
ákigazolvány ellenében lehes
sen igénybe venni.

— A hozzászólók javasolták, 
hogy vezessük be az egyetemi— 
főiskolai általános klubigazol
ványt, amely elősegíthetné 
egymás kulturális-szórakozta-,

tő tevékenységének jobb meg
ismerését.

— Javaslat hangzott el az 
autóstopos-igazolvány beve
zetésére is.

A tanácskozáson az derült 
ki, hogy az egyes generációk 
között a közművelődés egye
temi—főiskolai kérdéseiben
igen eltérő a tájékozottság. 
Többet kell tennünk azért is, 
hogy jobban megismerjék te
vékenységünket és azonos 
nyelven tudjunk beszélni.

Felmerült az ifjúsággal kap
csolatos hangnem kérdése is. 
Az az álláspontunk, hogy az 
egyetemi, főiskolai hallgatókat 
felnőtt emberként kell kezel
ni. Érdemi felvetéseikre, ja
vaslataikra, kérdéseikre érde
mi választ kell kapniuk.

A fentiekben megfogalma
zott összes javaslatot a KISZ 
Budapesti Bizottsága továbbí
tani fogja az illetékesekhez, 
illetve amelyek esetében le
hetősége van, saját hatásköré
ben intézkedni fog. Az elért 
eredményekről folyamatosan 
tájékoztatni fogja az egyete
mi, főiskolai ifjúságot.

Fotó: Korpics Mirko

Az új közönség
S zokatlanul őszintén, nyíltan viselkedett a Budapesti Egye

temisták és Főiskolások Tanácskozásának több száz fős 
közönsége, s hazánkban már rég nem látott dolgokra emlékez
tetett. Először Móricz Zsigmond „Űj közönségére”, a tanács- 
köztársaság színielőadásainak munkás—paraszt közönségére, 
amely még nem tanulta ki a társasági (úri) viselkedés normáit, 
illemszabályait, spontán, azonnali tetszésnyilvánítással, tapssal 
jutalmazta ami tetszett, s ^közbeszólt, ha valamit helytelen
nek látott.

A BEFÖT közönségének hasonló viselkedését azonban 
nem egyszerű népi mivolta eredményezte. Ellenkezőleg; a ki
finomult politikai mechanizmus viselkedésformáitól, az „ön- 
agyonülésező” parlamentarizmus formális demokratizmusától 
való megcsömörlés. A megszokott, s már megunt közéleti s 
politikai fórumoktól való megszabadulás azonban korántsem 
volt teljes, hiszen a Tanácskozás végül is a hivatalos KISZ- 
keretek között zajlott, egy sor (kis) funkcionáriust felvonultat
va a felszólalók között. Ez azonban az „új közönség” egy má-, 
sik jellemvonását eredményezte, domborította ki, amely a szá
zadforduló utáni parlamenti párharcokban alkalmazott ob- 
strukciós módszerekre emlékeztetett- (Bár úgy látszik a mai 
egyetemi diákság békésebb természetű a korabeli honatyáknál; 
azok néha össze is verekedtek.) A legfontosabb fegyver — s 
ez békés, konszolidált, közállapotainkra is jellemző — a taps 
volt. Vastapsot kapott, ki a többség szívéhez szólt, de taps re
kesztette a szót azok torkára, kik nem tetsző dolgokat mond
tak. (A dolog újszerűségéből adódóan nem mind vette észre, 
hogy nem neki, hanem ellene zúg a taps.)
TV uagy bátorság kellett azért, hogy valaki felszólaljon — de 
■*- 'mondhatjuk, hogy bátrak vagyunk, hiszen 54-en szólaltak 

fel a vitában —, hiszen (a felszólalási cédulák keveredésének ki- 
fürkészhetetlensége miatt) mégcsak azt sem tudta, hogy mi
kor, vagy hogy ki után kerül sorra, s kell szembe néznie a 
hullámzó hangulatú hallgató — de nem tetszés esetén egyál
talán nem halk — tömeggel, amely hamar helyre küldhette 
(kifütyülte vagy „kitapsolta”) a nem túl magabiztos, vékony 
hangú vállalkozót. Ez a népgyűlés jelleg, ahol az emelvényre 
lépő — s ezzel mindjárt automatizálódott — egyént szónoki 
képességei alapján jutalmaz, vagy büntet a tömeg. A tömeg- 
lélektan szabályai mindenkit maguk alá gyűrnek, az arcnél
küli tömegben egyes tulajdonságok felfokozódnak, míg má
sok háttérbe szorulnak. Hajlamosak leszünk a kritikus hall
gató tömeg által adott fensőbbségből olyan véleményeket, ér
veket, gondolatokat elítélni, melyeket, mint egyének, vagy 
szőkébb baráti kör, közösség — nyugodt körülmények között 
— elfogadnánk, sőt örömmel üdvözölnénk.

A nagy tömeg, amely egyrészt biztonságot nyújt, vagy 
legalábbis felment a felelősség alól, másrészt arctalanságával, ‘ 
s kiszámíthatatlan, vagy nem pontosan kiszámítható viselke
désével elbizonytalanító hatással van az egyénre.

A demokrácia tulajdonképpen legősibb, s egyben legprimi- 
tívebb formája a népgyűlés (ókor), de ez már nem egy 

organikus (kis)közösség fóruma, hanem a már arisztokratikus 
törzsi társadalom reprezentatív funkciójú népgyűlése. Ez a 
népgyűlés ugyan nagyon tagolt — ami a tanácskozáson a tet
szés-, vagy nemtetszés .nyilvánítás hosszabb idejű megfigyelé
séből egyértelműen körvonalazódott (modem parlamenti’ ha
gyományokhoz hasonlóan még térbelileg is) —, de ez a ta
goltság amely a tömegeket ugyan pókhálószerűen átfogja, még 
látens pártokká sem álakul.

Ez pedig az egyes vélemények átgondolását, kidolgozását 
is lehetetlenné teszi. Az egyéni hozzászólók (5 perces) töm-, 
kelege minden komolyabb tanácskozást, vitát kizárt. Ha a lé
tező véleménycsoportok valóságos véleménycsoportként fel
lépve képviselhetnék álláspontjukat — egy-egy témában, kö
zösen kidolgozva, de egy valaki által előadva (s persze akkor 
5-nél talán több percben) —, akkor ezeknek nemcsak elmon
dására, de megvitatására is lehetőség lenne. Az egyén már 
nem állna bizonytalanul a tömegben, s idegenül egy távoli
nak tűnő szervezettel szemben, alkotóereje, s biztonsága a 
véleményközösségben megsokszorozódna. így a tanácskozás 
már nemcsak reprezentatív funkciókat láthat el.

Körösényi András

A KISZ találkozott velünk
(Folytatás az 1. oldalról.)

A hozzászólások egy másik 
hulláma a képzés gondjait 
rögzítette. A jelenlegi helyzet 
elemzésén túl javaslatok és ál
lásfoglalások is elhangzottak: 
megfogalmazódott például az 
az igény, hogy heti 2 óra ere
jéig viszonylag szabad hallga
tóáramlás lehessen az intéz
mények között. Világossá vált, 
hogy minden oktatói ellenér
zéssel szemben a hallgatók 
erőteljesen hallatni kívánják 
hangjukat a tananyag viták so
rán, és véleményüknek ér
vényt kívánnak szerezni az ok
tatók minősítésében is. Né
hány fiatal oktató hozzászólá
sa azt mutatta, hogy ezek 
megvalósításában velük együtt 
lehet működni.

Általános érvényű kérdés 
volt még, hogy változás kö
vetkezzen be az egyetemi hall
gatók jogállásában, s meg
szűnjön jelenlegi hátrányos 
helyzetük. Elhangzottak lé
nyegtelen, egyedi eseteket tag
laló, nem erre a fórumra tar
tozó hozzászólások is, aztán a 
feszültségek érezhető sűrűsö
dése mellett mélyebb témák 
kerültek terítékre. Nem új ke
letű, erős bírálatok érték itt 
nyilvánosan is a KISZ-t és az 
egyetemi hallgatók által meg
élt közéletet. Általánosan meg
fogalmazódott, hogy a KISZ- 
szel szemben bizalmi válság 
alakult ki. Néhány felszólalói 
magyarázat erre: „azért, mert 
az érdekek érvényesítése , nem 
nyílt a szervezetben”, „azért,

mert koncepciója erősen hor
dozza a szocialista fejlődés egy 
korábbi szakaszának . jellem
zőit”, „azért, mert nem látja a 
tag, hogy a szervezet milyen 
társadalomformáló erő”, „azért, 
mert ■ kudarcait eltitkolja”, 
„azért, mert 25 éve már szinte 
ugyanazt hallani, csak a fra
zeológia bővül új kifejezések
kel”. Vagy hasonló tartalmú, 
de óhajtó formában: „legyen a 
KISZ-nek politikája, és veze
tői képviseljék ezt”, „vezetői
nek legyen arculata”, „nincs 
más mód, mint úgy megvál
toztatni a KISZ-t, hogy ne 
csak a párt politikájának fe
leljen meg, .hanem tagjai mi
nimális elvárásainak is”. Több
ször, igen hangsúlyosan megfo
galmazódott, hogy a bizalom 
csak eredményekre és garan
ciákra épülhet, és e tekintet
ben a KISZ a közelmúltban 
alig adott életjelt magáról, így 
a jelenlegi helyzet tevékenysé
gének világos és egyszerű kö
vetkezménye.

E gondolatokkal párhuzamo
san hangzottak el olyan felszó
lalások, amelyek a KISZ-en 
kívüli úgynevezett második 
közösségek szükségszerű létre
jöttét, fennmaradási esélyeit, 
törekvéseit, a KISZ-hez való 
kölcsönös viszonyát taglal
ták. Eddig sem lehetett két
séges, de itt is kiviláglott, hogy' 
ezek általában nem töreked
nek a KISZ kereteibe integrá
lódni, sőt a KISZ gyámkodá
sától el is zárkóznak, tömeg
bázisuk és valós igényeket ki

elégítő programjuk alapján a 
KISZ-szel egyenrangú, értel
mes együttműködésre hajlan
dók. Jó lenne, ha a KISZ ren
dezné hozzájuk fűződő viszo
nyát és láthatóvá válnának az 
együttműködésre alkalmas té
mák és formák. Kívánatos vol
na, ha a KISZ támogatná eze
ket a hallgatói vállalkozásokat, 
és segítené az újabb kis közös
ségek létrejöttét és működését.

Nagyon élesen vetődött fel a 
tanácskozáson a garanciák kér
dése: mi a biztosíték arra, 
hogy az itt elhangzottak vala
hová — hová? — továbbkerül
nek, s valakik — kik? — felvál
lalják érvényesítésüket. Ekkor 
hangzott el a címben idézett 
kijelentés: a garancia minder
re a tanácskozás maga, az, 
hogy a KISZ eljött ide és 
vállalta, hogy találkozik 
„velünk”. A tanácskozás 
óriási haszna, hogy a bedu
gult információs csatornák he
lyett közvetlenül szembesített 
az értelmiségi ifjúsági körében 
felgyülemlett feszültségekkel, 
a réteg gondjaival, problémái
val. Ezután fogalmazódott meg 
egy-egy hozzászólásban, hogy 
ennek ismeretében elképzelhe
tő jogos igény érdekvédelmi és 
érdekérvényesítési problémák, 
feladatok öntevékeny megol
dása.

Hasonlóan kardinális ügye 
volt a tanácskozásnak a KISZ 
és a hallgatói közélet nyilvános
ságának kérdése. A felszólalók 
és a hallgatóság is különböző 
módon hangot adott messze

menő elégedetlenségének erre 
vonatkozóan. Elhangzottak ja
vaslatok is; legyenek új kari 
lapok, bővüljenek az egyete
miek, szülessen meg a réteg
lap. Ezeket az illúziókat egy
két lapalapítási kísérlet törté
nete és néhány már meglevő 
újság nehézségeinek ecsetelése 
azonmód helyükre tette.

A tanácskozás mindvégig 
érezhető aggodalommal szem
lélte önmagát. Ennek szélsősé
ges kifejeződése volt például az 
a vélemény, hogy „nekünk itt 
most be kell bizonyítanunk' 
hogy felnőttek vagyunk a köz
életre”. Azt hiszem, felesleges 
bizonygatni, hogy ez nem nap 
nap után kiérdemelendő aján
dék, hanem a beleszólás ter
mészetes igénye saját dol
gainkba. Az már más kérdés, 
hogy kár lett volna, ha az a 
bizonyos lakmurypapír olyat 
mutat, hogy hosszú időre még 
a gondolata se merülhessen 
fel e rendszeresnek szánt ta
nácskozás újbóli megrendezé
sének. Ügy vélem ez esetben 
ilyen tapasztalat levonása 
semmiképpen sem indokolt.

Illúzió lenne azt hinni, hogy 
a tanácskozást megelőző vára
kozást maga a véleménycsere 
megszűntethette. Sőt, a prob
lémák összefoglalása most 
meghatározta, miben és mi
lyen irányú változtatásokat 
kíván az egyetemek ifjúsága. 
És az is kiderült, sok múlik 
azon, hogy milyen lesz a 
KISZ kongresszus állásfogla
lása ezeket illetően. M. G.

*



Elsősök

\ / f  essze hangzó harangsző 
“ ■* kíséri és hozza vissza 

hozzánk századunk zenei gé
niuszát, Bartók Bélát Somogyi 
József emlékművével.

Századik születésnapjára 
különös művészi gondossággal 
kijelölt helyen felállított em
lékmű a Bartók Béla úti Fene
ketlen-tó közelében teret for
máló erejével hasonlítható a 
bartóki életút hatásához.

Az első szép tavaszi hétvé
gén kutató kiváncsisággal jár
ták körbe-körbe a szobrot sé
tálók és gyerekek. Méláztak és 
csodálkoztak. Próbálták befo
gadni. Remélem, a szobor
együttes, az emlékmű gondola
ta a részletek egybeépítése 
után tudatosult felnőttben és 
gyermekben egyaránt.

Bartók emberi-művészi cél
ját, elszántságát a róla készült 
szép fotók éppúgy őrzik, mint 
ahogyan Somogyi mesternek a 
kompozíció forma-érzelmi al
kotó eleme lett a művész szi
gorú, végtelenül egyszerű, tö
rékenynek tetsző lénye.

A harangokat tartó, fát 
utánzó bronzkeret és az előt
te álló, most kilépett alak 
azonnal felkelti a nézőben 
Bartók és népünk kultúrájá
nak egymást éltető erejét, a 
megtartására való kölcsönös 
törekvését.

A zeneszerző huszadik szá
zadi férfiviseletét a hátteret 
alkotó bronzoszlopokkal har
monikus, emberi léptékű rit
mussal tagolta a szobrász. Ol
dásként a vállára vetett ka
bát nyújtja azt a szobrászi le
hetőséget, hogy a szemlélő 
szemmagasságába került, gon
dosan mintázott, érett, szép ke
zeket a ruhák ölelő árkaiba te
szi gyönyörű mozdulatokkal,

ügyelve a napfény változásá
ra —, mindig fényben legye
nek a kezek — a hangsúly 
megtartásáért.

A szoboregyüttes körbejá
rása során meglepetés várja a 
nézőt.

Fotó: Péczeli Margit
A kabát palástot alkotó felü

letet agyagba nyomott kezek 
borítják.

A mester saját és kis unoká
jának kézlenyomatán kívül 
olyan személyiségek kéznyo
mait örökítette meg, akik Bar-

„Elindultam szép hazámból. tók Bélával személyes kontak 
tusban voltak vagy művészi 
tevékenységük szorosan kap
csolódik Bartók Béla művésze
téhez. Századunk jeles előadó- 
művészei készséggel szolgálták 
Somogyi mester emberi közel
séget érez’tető szobrászi gondo
latának megvalósítását,' és el
küldték kezük lenyomatait, 
(felesége, Pásztory Ditta, fia, 
Bartók Béla, Doráti Antal, Szi
geti József, Yehudi Menuhin, 
stb.). Az emlékmű előtt nap 
mint nap elmenő, elutazó em
berek ha pillanatra is, talán 
hallani vélik majd a harangok 
bartóki üzenetét.

Péczeli Margit 
grafikus

Előre-, vagy visszalépés a kultúrában?
Hernádi és Jancsó a Polvaxon

MÁRCIUS 19-ÉN ESTE
Jancsó Miklós és Hetnádi Gyu
la voltak a Polvax vendégei. A 
beszélgetést, még a Polvax 
hagyományaihoz képest is szo
katlanul nagy érdeklődés kí
sérte. Az este folyamán sok 
.jnindenről szó esett, mi azon
ban egyetlen témakört szeret
nénk továbbgondolni, a vendé
gek által elmondottak alapján.

Magyarországon a kultúra 
államilag dotált. Ennek régeb
bi és újabb keletű történelmi 
okai vannak. A környező or
szágoktól való nyelvi elszige
teltségünk nyelvünk védelme 
már évszázadok óta összefonó
dott nemzeti identitásunk vé
delmével. (Talán nem véletlen, 
hogy a szertartásaikon nemzeti 
nyelvet használó protestáns 
vallások, melyek mind kiala
kulásukban, mind elterjedé
sükben a fejlett nyugathoz 
kapcsolódnak, Közép-Kelet- 
Európában nálunk terjedtek el 
leginkább). A deffenzív harc
ban a kultúra, a művészet igen 
fontos szerepet játszott. Ezt ko
rán felismerve az állam a múlt 
század közepe óta dotálta a 
magyar nyelvű kultúrát.

A második világháború 
után a szocialista állam „me
cénás” szerepe még fokozottab- 
bá vált. Ennek okai részben a 
kommunista ideológiának, il
letve magának a mozgalom
nak, részben pedig az ötvenes 
évek társadalmi viszonyainak 
az elemzésével tárhatók fel.

A kelet-európai társadal
makban, ahol a polgári de
mokrácia kifinomult játéksza
bály-rendszere nem ivódott 
be a társadalmi faktorokba, 
az uralkodó osztályok hatal
mának legitimációs forrásául 
sokkal inkább szolgált a kény
szer, a bürokratikus apparátu
sok általi személytelen elnyo
más, mint a nyugati tőkés or
szágokban. '

Ezekhez a viszonyokhoz — 
éppen az ellenük vívott harc 
sikerének érdekében — a mun
kásmozgalomnak is alkalmaz
kodnia kellett. A párt sz" ág- 
szerűen erősen centralizált, 
benne a fő összetartó elemnek, 
a párt magjának igen nagy a 
szerepe, és a kizárólagossá tett 
ideológia alapján kialakított 
érlékrencrje még ma is hat.

Az ötvenes évek elejének 
erős életszínvonal csökkenése, 
az erőltetett ütemű iparosítás, a 
radikális társadalmi struktúra- 
változás, a tudati változások 
olyan jelentősek voltak, hogy 
nem lehetett őket ilyen rövid 
Idő alatt elfogadtatni az embe
rekkel. Realizálásuk csak 
kényszer alkalmazásával volt 
lehetséges, akkor, ha a társa
dalom és a gazdaság úgy van 
megszervezve, hogy az embe

rek számára nincsenek alterna
tívák : vagyis gazdaságon és 
politikán belüli kényszerfo
lyamatokkal, melyeket az ideo
lógia segítségével próbálnak 
meg elfogadhatóvá tenni.

MI JELLEMEZTE TEHÁT
az ötvenes évek elejére kiépült 
gazdasági, politikai rendszert? 
A harcosságra és feltétlen fe
gyelemre, mint szervező érté
kekre alapozó, a társadalomban 
egyértelmű alá-fölérendeltségi 
viszonyokat érvényesítő erős 
centralizáció, a választói lehe
tőségeknek beépített kényszer- 
folyamatokkal való kizárása; a 
parciális érdekek megszerve- 
ződésének megakadályozása, a 
társadalmi kontroll háttérbe 
szorítása, mind a termelésben, 
mind a fogyasztásban, a társa
dalom gyors, másképp végre 
nem hajtható átrendeződése.

Ilyen feltételek között termé
szetes és szükségszerű a tár
sadalom szellemi életének is 
erős, központi irányítása. Ter
mészetes, mert ha minden más 
központilag irányított, akkor 
miért pont a kultúra ne lenne 
az. Ugyanakkor szükségszerű, 
mert alkalmas az új társada
lom meghirdetett céljainak, ér
tékeinek propagálására, és 
fontos eszköze az ezekkel a cé
lokkal ellentétes érdekek, esz
meáramlatok megszerveződése 
megakadályozásának, illetve a 
társadalomtól való távoltartá
sának.

Ezzel persze nem azt állítjuk, 
hogy a kultúra ekkor, vagy 
bármikor kizárólag az adott 
rendszer célképzetének szol
gálatában felhasznált manipu
lativ eszköz volt. A társadalom 
műveltségi szintjének általá
nos emelését az egyre bonyo- 
nyultabbá váló termelőerők 
mozgatása indokolja. Ez jelleg
zetesen az ipari társadalom fel
adata. Ugyanakkor az ember 
nembeli lényegének kiteljese
dése a marxizmus autentikus 
célja. Állításunk az, hogy az 
ötvenes években a fenti három 
elem közül — a rendszer logi
kájának megfelelően — az első 
túlsúlyos volt.

A HATVANAS ÉVEK KÖ
ZEPE ÓTA, a korábban az 
egész társadalmi életre kiter
jedő állami mindenhatóság fo
kozatos felszámolódásának le
hetünk tanúi. Ez az oldódás 
szükségszerű következménye 
volt egyik oldalról társadal
munk belső fejlődésének, an
nak, hogy az ötvenes évek vo
luntarista és kizárólagosságra 
törekvő ideológiája által de
terminált társadalmi mecha
nizmusok lehetetlenné tet
ték a továbblépést, a másik ol
dalról pedig egyrészt a politi

kai feszültség csökkentésének, 
másrészt pedig az ebben az 
időszakban fellépő, a szocialis
ta országokban is nagy hatást 
gyakorló új ideológiák és esz
meáramlatok megjelenésének.

Csak ilyen tendenciák érvé
nyesülése mellett merülhetett 
fel többé kevésbé reális alter
natívaként a kultúra vállalko
zási szférába való átkerülésé- 
nek lehetősége. Ezt a gondola
tot támogatta Hernádi Gyula a 
Polvaxon, amikor ismertette 
Liska Tibor koncepcióját a 
szocialista vállalkozásoknak a 
kulturális élet területén elkép
zelhető szerepéről.

MILYEN VÁLTOZÁSOKAT 
HOZNA ez a jelenlegi helyzet
hez képest? Központi finanszí
rozás helyett szocialista vállal
kozók finanszíroznák a külön
böző kulturális tevékenysége
ket. A művészeti alkotások pi
acon keresztül jutnának el a 
közönséghez, s áruk is itt ala
kulnak ki a piac — a fogyasz
tó értékítélete alapján.

(Tulajdonképpen ez ma is 
így van, de a jelenlegi kultu
rális piac deformált, a közön
ség értékítélete egyáltalán nem 
befolyásolja működését.)

Ezekkel a változásokkal az 
állam kulturális mqnopóliumá- 
nak részleges felszámolódása 
következne be: a központi fi
nanszírozás jelentőségének 
csökkenése, illetve megszűnése 
az ellenőrzés lehetőségét csök
kentené, a kulturális termékek 
árának a közönség értékítélete 
alapján, a piacon történő meg
határozódása pedig a befolyá
solás, manipuláció lehetőségé
nek csökkentéséhez vezetne.

MILYEN ELŐNYÖKKEL 
JÁRNA mindez? -Az állami 
kulturális monopólium részle
ges felszámolása lehetővé ten
né, _ hogy a kulturális javak 
valódi fogyasztók preferencia 
rendszere alapján „termelőd
jenek”, és ne az állami kultu
rális hivatalok bürokratáinak 
döntései alapján. Ez szervesebb 
kapcsolatot jelentene kultúra 
és befogadói között, így egy
másra hatásuk is intenzívebbé 
válhatna.

A szocialista vállalkozások 
— a költségek csökkentése ré
vén —, biztosítanák a társa
dalmi munka hatékonyabb fel
használását. A szociaiista vál
lalkozó döntéseinél gazdasá
gossági szempontokat venne fi
gyelembe. A művészeti tevé
kenység főként az alkotásra 
irányulhatna, az ezzel járó 
anyagi, szervezési, beszerzési 
gondokat ugyanis a szocialista 
vállalkozó átvállalná. A műal

kotások előállításának költsé
gei általában csökkennének, 
hiszen a vállalkozónak is, a 
művésznek is személyes érde
ke a többletérték maximalizá
lása.

GAZDASÁG ÉS KULTÜRA 
ÖSSZEKAPCSOLÁSA társa
dalmunkban heves ellenérzé
seket kelt. Vajon ez nem az el
múlt időszakban belénk suly
kolt gondolkodásmód marad
ványa? Azoknak a sokat ismé
telgetett jelszavaknak, hogy 
„a kultúra a szocializmusban 
nem lehet áru” — gyakorlati
lag mégis azzá lett —, hogy „a 
kultúra mindenkié” — (amin 
persze a vállalkozások elterje
dése csak javíthatna), hogy „a 
kultúra a szocializmusban 
mindenki számára olcsón hoz
záférhető” ez már semmikép
pen sem igaz —, stb. Hogy 
mennyire heves ez az ellenér
zés, az kiderül a Polvaxon a 
közgazdász hallgatók értetlen
séget és ■bizalmatlánságot su
gárzó kérdéseiből. Hogyan le
het a kultúrát és a gazdasá
gosságot összeegyeztetni anél
kül, hogy engedményt ne ten
nénk a kommerszitásnak, il
letve a széles rétegek számára
— megfizethetetlensége miatt
— nem hozzáférhető elit kul
túrának? Miért kéne mégin- 
kább áruvá tenni a kultúrát? 
Ezekre a problémákra tértek 
makacsul vipsza a kérdezők, 
rákényszerítve ezzel Hernádi 
Gyulát, hogy az este folyamán

többször elmagyarázza ugyan
azt: milyen előnyökkel járna a 
szocialista vállalkozások elter
jedése a kultúra terén, és — 
megnyugtatásképpen az aggó
dóknak —, milyen hátrányok
kal nem járna.

Az egyik állandó visszatérő 
kérdés azt az aggodalmat fo
galmazta meg, hogy nem lesz-e 
a dotáció* megszüntetésével 
megfizethetetlenül drága a 
kultúra. Véleményünk egyezik 
Hernádi Gyuláéval, aki szerint 
ez egy álprobléma. A vállalko
zások bevezetése ugyanis —..a 
vállalkozó anyagilag érdekelt 
a költségek csökkentésében! — 
társadalmi szinten megtakarí
tást jelentene, mivel különbö
ző racionalizálások révén (pél
dául adminisztráció csökken
tése, a nyersanyagokkal, sze
replő és kisegítő gárdával való 
takarékosság, stb.) csökkenteni 
lehetne az azonos értékű mű
alkotások létrehozásához szük
séges munkaráfordítást

Az egyén oldaláról a prob
léma megoldását jelentené, ha 
az állami dotáció összegét nem 
vonnák le a bérekből, hanem 
ez is kifizetésre kerülne. Ez az 
egyén számára nagyobb sza
badságot biztosítana, kulturá
lis igényeinek megfelelően 
dönthetne ugyanis arról, hogy 
mekkora összeget kíván ilyen 
célokra felhasználni. (Termé
szetesen ez csak akkor jelente
ne valódi megoldást, ha a töb
bi állami dotáció feloldásával 
a piacon valóságos árarányok 
alakulhatnának ki, a dotációk
nak megfelelő összeg pedig a 
végső fogyasztókhoz kerülhet
ne.)

A MÁSIK Fö AGGÁLY az
volt, hogy a gazdaságosságra 
való törekvés nem ront-e a 
művészeti színvonalon. Szerin
tünk ez a kérdés csak néhány

művészeti ágat érint. A zene- 
és a képzőművészetben például 
fel sem merül. A film, a szín
ház és az irodalom azok a te
rületek, ahol ez a probléma jo
gosan vetődik fel. Úgy gon
doljuk, hogy itt bizonyos mű
faji átrendeződés fog végbe
menni, az úgynevezett könnyű 
műfajok javára. Nézetünk sze
rint azonban az egészséges vál
tozás lenne, mert ilyen módon 
valóságos társadalmi igényeket 
elégíthetnének ki. Ez nem a 
művészi színvonal csökkené
sét jelentené, hiszen a közön
ség ezekkel a műfajokkal 
szemben is igényes. (Egyéb
ként valóban rentábilis csak az 
a kulturális termék lehet, 
amely a világpiacon is megáll
ja a helyét. A világpiac pedig 
ezen a téren is objektív ítélö- 
nek fogadható el.)

Tekintsük végre nagykorú
nak a társadalmat, hiszen igen 
széles rétegekben megvan már 
az igény a magas színvonalú 
kultúrára. Ugyanakkor tekint
sük nagykorúnak a művésze
ket is, akik igenis alkotni akar
nak, magas színvonalú műal
kotásokat létrehozni!

Akinek mindez nem elég 
meggyőző, gondoljon arra, 
hogy mi a mechanizmusa Nyu
gaton a kulturális tevékenysé
gek finanszírozásának, a mű
alkotások értékesítésének. 
Persze a kultúra v á lla lk o 
zásba adását nálunk nem úgy 
kell elképzelni, ahogy az Nyu
gaton funkcionál. Itt szocialis
ta vállalkozásokról van sző.

A kulturális vállalkozások 
konkrét játékszabályait még 
ki kell dolgozni, illetve a ké
sőbbiekben a gyakorlatban 
kell kipróbálni. Itt az egyete
men Liska Tibor vezetésével 
folynak ilyen tárgyú kutatá
sok. Polvaxon elhangzott kér
désekből és reagálásokból az 
derült ki, hogy egyetemünk 
hallgatóinak többsége egyálta
lán nem ismeri a Vállalkozás 
kutató csoport tevékenységét. 
Ez annál szomorúbb, mivel ez 
a kutatás igen nagy jelentősé
gű: új, a szocialista tulajdon
nal sokkal hatékonyabban 
gazdálkodni képes gazdasági 
alapegységek létrehozását , ja
vasolja. amely új tulajdonfor
ma kialakulásával is együtt- 
iárna. A gazdasági életünkben 
és a tulajdonviszonyokban vég
bemenő ilyen jellegű változá
sok a szocialista termelési vi
szonyok továbbfejlődését segí
tenék elő.

A fentiekből is kiderül- hogy 
ez a koncepció egy alternatíva 
lehet kulturális életünk gazda
gabbá és „hatékonyabbá” té
telére. És mint ilyet, nem sza
bad elvetni anélkül. hogy 
feltétel és következmény rend
szerét alaposan átgondol
nánk Ehhez azonban előítéle
tektől és beidegződésektől 
mentes, nyílt szemléletű gon
dolkodás és érdeklődő hozzá- 
ál’ós kívántatik meg minden
kitől.
Türei Sándor—Gém Erzsébet

Spanyol udvar
Simonyi Tamás felvétele



A KISZ fehdatai

Offenzív politizálás am hatékony érdekképviselet
Kongresszusra készül a 

KISZ. Ez minden szervezet 
életében normális, ám a hét
köznapoktól mégis elütő fel
adat. Ez a kongresszus azon
ban mégis valami más lesz 
mint az előző: a megváltozott 
helyzetben a munika megújítá
sát követeli ifjúsági szövetsé
günktől.

Mi, egyetemi oktatók és 
hallgatók mindenki másnál 
inkább saját mindennapi 
munkánkban érezzük azt az 
egyre inkább megfogalmazódó 
felismerést, hogy

valami nincs egészen rendben 
a KISZ-szel

Ezek a felvetések legelőször 
a pártszervezetekben hangoz
tak el a párt kongresszusára 
készülve, és megfogalmazód
tak magán a kongresszuson is. 
Ügy tűnik azonban, hogy nem 
érezte meg időben, hogy lé
pést kell váltania, és egyre 
szélesebb ifjúsági rétegek is 
felismerték, hogy az 1979 vé
gén, 1980 elején megfogalma
zott igények nemcsak a párt 
vezető szerepének érvényesü
léséből, hanem az ifjúság reá
lis, mai érdekeinek és igé
nyeinek számbavételéből is 
adódnak. Ez azt eredményezte, 
hogy

if júságunk  egyes rétegei mesz- 
sze előreszaladtak  politikai 
elem zésüket és p rog ram jukat 
tek in tve a  KISZ-hez képest és 
m egpróbálták  a  szervezetet 
ezen igényeknek és elvárások
n ak  megfelelS politizálásra 
ösztönözni. Más rétegek azon
ban elszakadtak , e lfo rdu ltak  a 
KlSZ-tul, b izonytalanná és b i
zalm atlanná váltak . Megnöve
k edett azoknak a  szám a is, 
ak iket a KISZ-szel szem beni 
b izalm atlanságuk a KISZ-en 
k ívüli m egoldások keresésére 

indíto tt.
A folyamat eredményeként az 
egyetemeken és a főiskolák 
nagy részében — de társadal
mi-politikai alapismeretek bir
tokában megkockáztatom a 
kijelentést: többá-kevésbé más 
rétegekben is — a fiatalok tö
megei körében csökkent, vagy 
vált semmivé a KISZ befo
lyása. A sajátos helyzet azt 
eredményezte, hogy a tömeg
befolyás drasztikus csökkené
se nem járt együtt a szerve
zettség számottevő csökkené
sével, ezért a folyamat a szer
vezet és főleg annak vezetői 
számára nehezen megfogható, 
nehezen érthető maradt. A ki
alakult helyzet okait vizsgálva 
a következő KISZ-en belüli 
okok látszanak döntőnek:

1. A KISZ 1974 ápriliséban 
hosszú távon nem megfelelő 
célkitűzéseket támasztott a 
szervezettel és különösen a 
mozgalmi munka alapegysé
geivel, az alapszervezetekkel 
szemben.

A oeda^ógiai jellegű m egköze
lítés, am ely az alapszervezeti és 
ezzel a  IU SZ-m unka fő céljá
vá és eszközévé a m akaren- 
kói elveken alapuló  közösség- 
fejlesztést te tte , nem  vált a 
K ISZ-tagsága szám ára belső 
követelm énnyé, m ert nem  fe
lelt m eg a  társadalom  és a  
m ozgalom  ado tt fejlettségének.

A határozathoz kapcsolt szer- 
vezetiJbürckratikus jellegű

biztosítékok pedig elsorvasz
tották a tagság és az alapszer
vezetek addig sok helyen még 
meglevő kezdeményezőkészsé
gét. A kívülről erőltetett cé
lok és a demokráciát tartal
milag figyelmen kívül hagyó 
számonkérési és értékelési 
rendszer pedig megnehezítette 
a kapcsolat fenntartását a kü
lönböző vezetési szintek kö
zött. A tagság és a vezetés el
távolodása, helyenként elsza
kadása tovább erősítette a fe
lülről kitűzött célok és a tag
ság elvárásai közötti meg nem 
felelést.

2. A KISZ felső szinten és' 
lejjebb is helytelenül értel
mezte a párt által elvárt fel
adatokat. Nem reagált a párt
nak arra az igényére, hogy 
tartalmas érdekfeltáró, -meg
jelenítő és -képviselő munkát 
végezzen társadalmunk ezen 
annyira fontos csoportja köré
ben. Ehelyett

a  párt ha tározata inak  m echa
n ikus értelm ezése, alsóbb szin
ten  pedig éppen a  közvetlen 
tarta lm i p ártirány ítás gyengí
tése  vált jellem zővé a  K1SZ- 

m unkára .
3. A demokratizmus vissza

fejlődése, amely oly élés el
lentétben állt társadalmunk 
egészének fejlődési tendenciái
val, a valóságnál is nagyobb
nak mutatta az ellentétet a 
KISZ deklarált céljai és tevé
kenysége között, s a fiatalok 
további jelentős rétegeit ide
genítette el a KlSZ-től.

4. A fiatalok érdekeinek el
hanyagolása, érdekek háttérbe 
szorulását is eredményezte, az
az amúgy is nehéz gazdasági 
helyzetben az ifjúság, mint 
speciális érdekekkel és érték
kel rendelkező társadalmi cso
port. nem kapott megfelelő 
szintű és minőségű képvisele
tet, amikor érdekek egyezteté
sére vagy éppen ütköztetésé
re került sor.

A kommunista mozgalom 
ereje azonban éppen abban 
van, hogy képes saját hiá
nyosságainak a felismerésére 
és elismerésére, s ami a leg
fontosabb: kijavítására. Ezt 
mii, magyarok saját történelmi 
taoasztalatainkból nagyon is 
jól tudjuk. Nem-lehet ez más- 
képípen most sem: ezért olyan 
nagy a mi felelősségünk ab
ban, hogy milyen szellemben, 
miiven irányban zajlik le a 
KISZ X. kongresszusának elő
készítése és maga a koogresz- 
szus is.

A jelenlegi, nem túlságosan 
rózsás helyzetből a KISZ elő
relépésének

két alapvető feltétel
csoportját látom.

Először: a társadalom és a 
párt igényeinek,, elvárásainak 
konkrét megfogalmazása, a 
XII. kongresszus határozatai
ból a fiatalokra és az ifjúsági 
szervezetre érvényes feladatok 
meghatározása. Ezzel egyidő- 
ben feltétlenül szükséges 

néhány  olyan elm arad t intéz
kedés m egtétele (s ez az ifjú 
sági törvény  m űv. m iniszteri 
végrehajtási u tasításának  a  kö
zelm últban tö rtén t kiadásával

m egkezdődött), am ely a  tá rsa 
dalom  lenetőségének halárán  
belül lényegesen úozzájaru luat 
az ifjúsági réteg és benne az 
egyetem isták és főiskolások 

helyzetének javításához.
Ezek az intézkedések alapve
tően két csoportra oszlanak:

1. Azonnal megvalósítandó és 
megvalósítható intézkedések, 
mint pl. a kollégiumi helyzet 
radikális javítása, központi 
ágynyilvántartás létrehozása 
és más jellegű szállások (pl. 
üres munkásszálláságyak) be
vonása révén, ösztöndíj-elosz
tási rendszer korszerűsítése, 
hallgatói képviseleti rendszer 
kialakítása és munkájának 
tartalommal való megtöltése 
stb.

2. Középtávon megvalósít
ható intézkedések, mint pl. a 
felsőoktatási rendszer korsze
rűsítésének nyílt, demokrati
kus kidolgozása, ösztöndíjak 
reálértékének helyreállítása és 
fenntartása, hallgatói jogvi
szony tisztázása stb.

Másodszor: a társadalommal 
szembeni elvárásaink azonban 
csak akikor mondhatók jogos
nak, mi több: 

csali akkor szám íthatunk  ezek 
teljesítésére , h a  fel tu d ju k  vá
zolni azt is, hogy m it várunk  
ugyanebben az időszakban a 
KISZ-tcl, vagy pontosabban 
fogalm azva: mi az a program , 
am i mögé felsorakozunk, tevé
kenyen  részt vállalva a  végre

hajtásban.
Ezeket

a KISZ-szel szembeni 
elvárásokat

a következőkben foglalnám 
össze:

1. Politikai célrendszer és 
eszközrendszer kialakítása, az
az a KISZ-alapszervezet poli
tikai közösségként való felfo
gása feladatainak és hatáskö
rének ehhez igazodó kijelölé
se és ennek megfelelő értéke
lése.

2. KISZ egyetemi-főiskolai 
szervezeti struktúrájának 
megújítása:

— KISZ-bizottságok és VB-k 
visszaállítása, annak  érdeké
ben, hogy a  felsőoktatási in 
tézm ények eltérő sajátosságai
nak  és lehetőségeinek m egfele
lően m inden intézm ényben le
gyen olyan KISZ-szerv, am ely 
képes és a lkalm as átfogó -k o n 
cepciók kidolgozására, s am ely 
m ellett m űködik egy végre

hajtó  szerv is.
— Kettős delegálási rend

szer elfogadása a KlSZ-bizott- 
ságofcba, azaz az alapszerveze
tek mellett legyenek elismer
tek. a KISZ által nem ..fel
falt”, de segített és politikai
lag figyelemmel kísért szerve
zeti egységek a most éppen 
csak megtűrt ún.

„m ásodlagos közösségek” is. 
Ezek fe ladata  az legyen, 
hogy a  K ISZ-alapszervezetek 
által fel nem  vállalható te rü 
leteken program ot ad janak  a  
fia taloknak (közművelődés 
stb .). Ezek irán y ítá sá t a  KISZ
— hasonlóan a  párt ilyen je lle
gű szervezetekhez való viszo
nyához — ind irek t m ódon kel

lene, hogy ellássa.
A korábbi KISZ-bizottság 

végrehajtó bizottság rendszer 
megszüntetése is oka volt an
nak, hogy az egyetemi KISZ- 
vezetés elszakadt nemcsak az

alapszervezetektől, de a karok 
és szakok KISZ-szervezetétől, 
sőt saját korábbi szakbizott
ságaitól is.

Az 1974. áprilisi határozatot 
megelőzően egyetemünkön a 
szakbizottságok (Studium Ge
nerale, Nemzetközi Kapcsola
tok, AIESEC klub, kollégiu
mok. külön a sízaíkkollégium) 
vezetői vagy a 35 fős egyetemi 
KISZ-bizottság tagjaként, vagy 
meghívottként vettek részt a 
KISZ-bizottság döntéshozó 
munkájában. Így annak hatá
rozatai természetesen vonat
koztak a szakbizottságokra is.

— Egyetem ek között form ális 
jellegű kapcsolatok k ia lak ítása ; 
az egyetem i és főiskolai KISZ- 
szervezetek irány ításának  ki
vétele a  kerü leti K lSZ-bizott- 
ságok hatásköréből és buda
pesti szintű EFT létrehozása 
megfelelő irányító-koordinációs

jogkörrel.
3. A hallgatói képviseleti 

rendszernek a miniszteri uta
sítás szellemében, KlSZ-poli- 
tikai irányítása alatt való lét
rehozása.

4. A demokratikus centraliz
mus gyakorlatának maradék
talan helyreállítása a KISZ- 
ben: nyílt döntés-előkészítés, 
döntések tartalmi indoklása és 
maradéktalan érvényesítés; a 
KISZ-taigság értékének vissza
állítása konkrét és tartalmi 
kritériumok, politikai eszkö
zökkel végrehajtott folyamatos 
értékelés útján.

— Folyamatos,-offenzív, 
nyílt, őszinte politizálás az if
júság  érdekeinek m egjeleníté
se, vállalása, képviselete, ha 
kell, védelm e: ny ílt kiállás 
eszm éink és céjaink  m ellett, 
az azzal szem behelyezkedőkkel

szem ben.
Meggyőződésem, hogy a fen

tiekben vázolt és remélhe
tőleg még sokak által nyílt, 
demokratikus vitában kiegé
szített folyamat megértésre és 
támogatásra talál a KISZ-ben 
és tükröződik majd a X. kong
resszus határozatában. A fo
lyamat maga jelenti az egyet
len elképzelhető és funkcioná
ló garanciát arra, hogy a fia
talság érdekei és a társadalom 
érdekeinek megfelelően érvé
nyesülnek. És ez az egyetlen 
lehetőség arra is, hogy a KISZ 
felnőtt ifjúsági szervezetként 
valóban a szocializmus politi
kai rendszerének részévé vál
jon, szolgálva ezzel a fiata
lok és a társadalom egészé
nek érdekeit, céljait, elvárá
sait. Lehetséges, hogy maiga a 
folyamat nem talál azonnal 
egyöntetű helyeslésre a 
KISZ szervezettségének ennek 
következtében beálló lehetsé
ges csökkenése bőségesen el- 
lensúlyozó'dik valóságos tö
megbefolyásának a mostani
hoz képest nagyarányú növe
kedésével- így tudjuk majd be
bizonyítani azt is, hogy érdeme
sek vagyunk a társadalom és 
az ifjúság bizalmára, s ezzel 
tudjuk csak meggyőzni mind
azokat, akik hiányosságainkat 
félreértve, felnagyítva bizal
matlanságuknak adtak hangot 
az egyetemünkön március 20- 
án rendezett tanácskozáson.

Rácz Ágnes

Meddő vita és panaszkodás!A külgiazd. szakon is lezaj
lott a küldöttgyűlés március 
26-án-. Egy szokványos kül
döttgyűlés átlagos saiblonos- 
ságán a legkisebb csorba sem 
esett.

A beszámoló három kérdés 
köré csoportosult, úgymint ta
nulmányi, érdekvédelmi és 
mozgalmi kérdések. Elhang
zott, hogy a szakvezetőség fo
lyamatosan együttműködött az 
állami vezetéssel, hogy a 
harmadik nyelv felvételét a 
szakon anyagi okokból -a 4-es 
nyelvi átlaghoz kötötték. Az 
ösztöndíj differenciálása amel
lett, hogy rutinszerű, még ér
telmetlen is, hiszen 50 forin
tokkal nem lehet differenciál
ni. Hivatkozott a leköszönő 
titkár a „BEFÖT”-re, aholis 
kiderült, van a KlSZ-mek fel
adata.

Ezek után egy kusza vita 
következett — egy azok kö
zül, melyeket olyan jól is
merünk.

Érdekvédelem: probléma,
hogy az ezzel kapcsolatos 
dolgokat nem hirdetik elég 
nagy plakátok, az alap szerve
zeti érdekvédelmisek rfem 
foglalkoznak a dolgokkal. 
Nem differenciálni kell, ha
nem kiharcol,n-i a magasabb 
ösztöndíjat. A kari tanácstag 
elmondta: — a folyó ügyekről 
a szak vezetőségnek számoltam

be, más kérdés, hányán vol
tak ott.

Megjegyzések: ■alapszervezet 
nincs! Ezt szögezzük le! Nem 
tudunk a pol.-képzési bizott
ságról. A mezőgazdasági mun
kán ivás helyett kultúra le
gyen-. A harmadik nyelvet 
maszek úton, előadás helyett 
lehet csak felvenni. Minek 
más formájú alapszervezet, 
azt is csak úgy kéne megtöl
teni tartalommal. Nincs ér
telme ösztöndíjéi osztásról be-

sen a szerencse (jó, rossz 
vizsgáztató stb.) függvényé
ben alakulnak.

A küldöttgyűlés elhatároz
ta, hogy javaslatokat fogal
maznak meg az egyetemi kül
döttgyűlés felé. Egyet sikerült 
elfogadtatni a külföldi ösz- 
tön-diíjiakkal kapcsolatban. Ek
kor azonban felvetődik, hogy 
mivel az idő fogytán, előbb 
meg kéne választani a vezető
séget. Tíz perc az »egész.

Negyven perc múlva fel
szólal valaki: hogy lehet,

hogy a jelölőbizottság tagja 
nem tudott a most elhangzott 
jelöltről? Majd ezután így: 
ha már jelölünk, legalább a 
kiválasztás módszere ne le
gyen -komolytalan.

Kik írják a jellemzéseket? 
— hangzott el az ominózus 
kérdés. Válasz az első sor
ból: A csoport jellemzi a je
löltet, itt van ni, alá is írta 
aki csinálta, a neve X. Y. — 
Én ismerem! — egy hang há
tul. — Nem csoporttársa a 
jelöltnek. Hm.

Akit sportfelelősnek java
soltak, természetesen nem 
volt jelen, hiszen éppen egy 
sportrendezvényt szervezett.

A választás után, az ápri
lis 2-i egyetemi küldöttgyű
lés elé több javaslat nem 
fogalmazódott meg; A kül
döttek hazamentek, s ezután 
már csak egy keserű meg
jegyzés hallatszott: lám-
lém, mindenki hangoskodott 
a küldöttgyűlés fontosságáról, 
arról beszéltek, hogy azt fel 
kell használni a diákok ér
dekei érvényesítésére, s íme 
hazamentek anélkül, hogy 
megválasztották volna a szak 
küldötteit.

íme az űj szak vezetőség: 
titkár Balogh László; vezető
ség: Gosztonyi Ilona, Váradi 
Róbert. Péterffy Zsolt, Köves
éi Mária. *

szélni, amíg a jegyek telje-

Tartalmas küldöttgyűlés 
az áruforgalmi szakon

Az áruforgalmi szak idei 
küldöttgyűlése előző két kül
döttgyűlésünk közönyös légkö
réhez képest megélénkült han
gulatban zajlott le.

Simon Katalin szaktitkár az 
elmúlt év KlSZ-tevékenysé- 
géről számolt be. „Az akció- 
programban kitűzött célok kö
zül nem sikerült mindent 
megvalósítani. Sokszor nem 
mutatkozott igény az általunk 
tervezett programokra ... 
Egyik fő célkitűzésünk volt a 
szakmai tanulmányi munka 
színvonalának emelése. A fel
merülő problémákat közvetí
tettük az illetékes tanszék fe
lé. Indítványozásunkra és köz
reműködésünkkel tanulmányi 
versenyt indított a tanszék. 
Nagyon elgondolkodtató, hogy 
mindössze két dolgozat érke
zett be. Terveztünk előadáso
kat a kereskedelem mai hely
zetéről is. A vezetőség hibá
ján kívül ez azért sem való
sult meg, mert kiderült, hogy 
nincs ez iránt igény a szakon. 
Részt vettünk a második évfo
lyam és a szaktanszék találko
zójának megszervezésében, 
ami feltűnő érdektelenségről 
tanúskodott. . .  A mozgalmi 
évet záró alapszervezeti gyű
lések lezajlottak, az előirt na
pirendek megvitatásra kerül
tek” — fejezte be, még né
hány részletkérdésről említést 
téve a beszámolót a titkár.

Fábián Árpád szakvezetősé
gi tag egészítette ki a beszá
molót, amelyet a szakvezető
ség idő- és szervezés hiányá
ban előzetesen nem vitatott 
meg. Néhány fontos szempon
tot hiányolt a beszámolóból: 
„Tudomásul kell venni, hogy 
szakunkon az alapszervezetek 
egyáltalán nem működnek, az 
aktív emberek többsége nem 
a KISZ-ben, hanem más terü
leteken dolgozik. Az oktatók 
és a KISZ kapcsolata nem 
megfelelő — itt több példát 
felsorolt —, például a hozzánk 
tartozó tanszékek értekezle
tein tudtommal soha nem je
lentek meg a diákság képvi
selői.”

B. Kiss Tamás hozzászólásá
ban kiemelte, hogy a beszá
moló kritikus hangnemével és 
tényszerű megállapításainak 
egy részével egyetért, de sze
rinte az többnyire elvész a 
részletkérdésekben és a felszí
nen marad. Röviden ismertet
te egyetemünk vezetőinek 
nemrég kidolgozott hosszú tá
vú oktatási reformtervezetét, 
az egyetemi ifjúság és a 
KISZ-bizottság általános tö
rekvéseit, értékelni próbálta 
az egyetemen kialakult hely
zetet és kijelölni a szak KISZ- 
tagságának ebből fakadó fel
adatait. Az egyetemi reform- 
tervezet, a párt és a KISZ po
litikájának főbb gondolatai 
szellemében változtatnunk

kell „munkastílusunkon” — 
mondta. Nem formális ered
mények űzése, „fal” jelentések, 
irogatása, saját gyengeségünk 
helyett a „tömeg” „érdekte
lenségére” hivatkozás, a KISZ- 
es stílus bizonyos elavult, bü
rokratikus stílusjegyeinek ér
vényesítése a célunk. Vannak 
állandó, ugyanakkor vannak 
válságba került, és vannak 
megváltozott pozitív értékeink. 
Vannak a társadalmi-gazdasá
gi fejlődés, a demokrácia irá
nyába vezető „pozitív” érde
keink. Ezeket az értékeket és 
a megvalósításukra törő érde
keket nehézségeink közepette 
is tudatosan, átgondoltan ér
vényesítenünk kell — hívott 
fel mindeneit a hozzászóló, 
konkrét példákkal illusztrál
va kimerítő kiegészítését.

Lux Walter támogatásáról 
biztosította a két kiegészítést, 
és ezek szellemében hozott fel 
számos példát a cselekvés le
hetőségeire, irányára, módsze
reire vonatkozóan. Ő, vala
mint Gadányi Mária is az ok
tatás korszerűsítésére, tartal
masabbá tételére, intenzifiká- 
lására vonatkozó témákat 
érintett. „Nemcsak a KISZ 
szervezeti problémáival kell 
foglalkoznunk, hanem legfő
képpen az elevenünkbe vágó 
oktatási, érdekvédelmi kérdé
sekkel” — állították.

Nagy Anikó a hallgatók ér
dektelenségét cáfolta egy pél
dával. Néhány más javaslat 
közben és után, a belkereske
delmi tanszék képviseletében 
Bajnógel és Polgár elvtárs 
szólt hozzánk.

Bajnógel elvtárs elsősorban 
arra hívta fel a figyelmünket, 
hogy a reformirányelvek még 
csak a javaslat stádiumában 
vannak, és ha csak évek múl
tán válnak is valóra, te
gyük hozzájuk bátran javasla
tainkat.

Polgár elvtárs a leköszönő 
KISZ-vezetőség munkáját ne
héz ' helyzetükben meglehető
sen pozitívan értékelte. Állí
tása szerint nem sokat számít, 
hogy léteznek-e tanszéki kép
viselőink, ez csupán formai 
kérdés. Tartalmi kérdésekben 
kéne előre lépnünk. A leglé
nyegesebb az egymás iránti 
felelősségérzet, a humaniz
mus.

A küldöttgyűlés a kiegészí
tésekkel együtt elfogadta a be
számolót. A két titkárjelölt 
közül Lux Walter 17, Simon 
Katalin 8 szavazatot kapott. 
Az új szaktitkár tehát Luijc 
Walter, a vezetőségi tagolj: 
Fábián Árpád, Gyarmati Irén, 
Kábái Orsolya, Fucskó János, 
Lánczi Judit és Varga Tibor. 
A belkereskedelmi tanszéki 
képviseletet Bajtai István, a 
piackutatás tanszékit Simon 
Katalin vállalta el.

B.

A négyszög négyszögesítése
A Közgazdász legutóbbi szá

mában megjelent két, az alap
szervezetek átalakítására vo
natkozó javaslat-

A magam részéről ellene len
nék e javaslatoknak, illetve 
az alapszervezetek ilymódon 
való megváltoztatásának. Il
lúziókról persze szó sincs a 
jelenlegi formával kapcsolat
ban. Nyilván nem lehet „tar
talommal megtölteni” az alap
szervezeteket, illetve nem örök 
és jó szervezeti keretei a 
KISZ-nek.

Nem erről van szó. A kö
vetkező gondok merülnek fel.

Először is szerintem ez a 
módosítás sok embernek a je
lenlegi siralmas helyzet miatt 
érzett feszültséget hivatott le
vezetni. Az a tapasztalat, hogy 
jelenleg a helyzet mélyponton 
van, az a következtetés, hogy 
változtatni kell, megszül egy 
szervezeti átalakítást (mely
nek tatalm át majd elkészí
tik) ami eltölthet boldogító tu
dattal: nem ültünk ölbe tett 
kézzel.

Másodszor eltereli a figyel
met arról, hogy a hallgatóság 
— aktívak és kevésbé aktí
vak egyaránt — nem foglal
kozott különösebben azzal, 
hogy a tananyagok javításá
ban, a vizsgarendszer megvál
toztatásában, a terhelés kér
désében stb. éljen érdekérvé
nyesítési jogaival, hogy egyál
talán törekedjen ilyesmire, il
letve — a többség — bármi
re. Ezzel szemben reális érde
kében, a számonkérés kiját
szásában kedélyes betartást al
kalmaz. (Ezt egsizmusnak is

szokták nevezni.) Egyébként 
rossz tananyagok és oktatók 
ellen ma így a leghatásosabb 
védekezni.

Harmadszor nem látok, eil
legal ább kicsiny, de lelkes cso
portot, mely ezt a szervezeti 
változtatást (mindegy milyen 
célból) elengedhetetlenül fon
tosnak látja mai tevékenysé
géhez, s ezért igyekszik mi
nél többeket megnyerni az 
ügyhöz. Látok ellenben soka
kat. akiknek teljesen mindé— 
milyenek az alapszervezetek, 
ezért aztán hallgatólagosan, 
vagy mellébeszélve tudomásul 
veszik ezt a koncepciót.

És mi van még-
Ha valakiknek már szív* 

ügyük, vagy szórakozásuk stb., 
szóval csinálják az érdekkép
viseletet, vagy bármi más te
vékenységet, alakítsák azok 
virgonc munkálkodásukhoz a 
szervezeti kereteket.

Csak senki ne próbálja meg
nyugtatni magát. A létező és 
ugyanakkor nem létező szer
vezet kísérteties mivolta, 
amely oly élesen ölt testet 
jelenlegi formájában, talán 
elég ingerlő ahhoz, hogy el
juttat arra a pontra, ahol már 
nem lehet a változtatást 
az arcokon bürokratikus mo
sollyal elintézni. Talán kiter
meli azokat az embereket, 
akik az érdektelenségen nyug
vó pótcselekvés helyett, lehe
tőségteremtés helyett, a meg
gondolás helyett, hogy egyik 
kutya a másik eb, a reális 
megoldások mezejére lépnek.

K. S.Komo—



M ilyen volt a BEFŐ T?
A BEFŐT legérdekesebb napja a péntek volt. Miközben a ll-es előadóban folyt a politikai tanácskozás, az aulában és a klubban amatőr társulatok szórakoztatták a különféle egyetemekről összeverődött közönséget.Elsőként a
Karsai Pantomim Rt.

mutatta meg, hogy milyen kifejezően lehet „beszélni” az ember érzelmeiről és tulajdonságairól, pusztán mozdulatok, fény- és hanghatások segítségével, szavak nélkül. Rövid életképeik jó megfigyelőkészségről tanúskodnak. Különösen hatásosak Karsai magánszámai, például az, amelyben már-már groteszk gesztusokkal és mimikával figurázza ki az utca járókelőit.
Kellemes háromnegyed órát nyújtott a

Jazzbalett
Látványosságra törekvő koreográfia és csillogó-villogó ruhák a balerinákon — mindez valahol a revü, a balett és

a disco között helyezkedik el. Az aula kis színpadán merész vállalkozásnak tűnt, hogy az egyik táncosnő görkorcsolyával lejtett körbe-körbe. A hatást még az sem rontotta, hogy egy alkalommal nemcsak a görkorcsolya, hanem a talaj is kicsúszott a lába alól.A klubban fél 6-tól a Belvárosi Ifjúsági Ház színpadának abszurd játékát láthattuk:
V

Mrozek: Zuhanás közben
Eleinte ugyan érthetetlen volt, hogyan kerül a Mrozek-darab jelenetei közé Beckett és Örkény egy-egy elbeszélésének dramatizált változata, de végül is Beckett és Örkény ironikus humora és abszurd ötletei a színjátszók kiforratlan előadásmódját is ellensúlyozták.

Talán az est legsikeresebb műsorszáma volt
Havas Gertrúd bábjátékos
fellépése. A jelentősen megfogyatkozott, ám lelkes közönség

„L e h e t v a la k in ek  e g y fa jta  m e g 
győződése v a lam irő l, ue a  v itához  
a lap v e tő  k ö v e te lm én y , hogy  leg- 
a lá o b is  e lfo g ad h a tó  sz in ten  is 
m e rje  a z t az e szm ét, am e lly e l 
v ita tk o z ik .”  — í r j á k  lengyel be 
szé lg e tő p a rtn e re ik  fe lk é szü ltség é re  
u ta lv a  S im ovits  Is tv án  és K önig  
R ó b ert a  K özgazdász  m á rc iu s  5-i 
s zá m áb an . É n  ezú tta l n e m  a  le n 
gyel d iá k o k  in te lle k tu á lis  jó h iré -  
n e k  v éd e lm ező jek én t k ív án o k  f e l
lép n i, h a n em  a  re n d k ív ü li p o li
t ik a i  ö n tu d a tta l  és v é le m én y a lk o 
tó i b á to rság g a l m e g á ld o tt s ze r
ző p áro s  f ig y e lm é t sze re tn ém  fe l
h ív n i n é h á n y  je le n tő s , a c ik k b en  
e lő fo rd u ló  tá rg y i té v e d és re  és 
m e g é rté s i n e h ézség ek e t okozó fo 
g a lm azás i m eg o ld á sra .

K e zd jü k  a  h e ly sz ín t m e g já rt 
tu d ó s ító k tó l é r th e te tle n  h ib á k k a l!  
A c ik k b ő l m e g tu d ju k , hogy  a 
„ s z trá jk o k  V a rsó b an  kezd ő d tek , 
és v ih a ro s  g y o rsa ság g a l te r je d te k  
á t  G d a n sk ra  és a  ten g e rm e llé k  
v á ro s a ira , v a la m in t az o rszág  
tö b b i ré szé re . A k ö zv etlen  k iv á l
tó  ok  az volt, ho g y  a  m u n k á so k  
m a g a sa b b  fiz e té se k e t k ö v e te ltek .”

Ezzel k a p cso la tb a n  h á ro m  m eg 
jeg y zése in  v o ln a : 1. a  s z trá jk o k  
L u b lin b an  k e zd ő d tek ; 2. n em  
te r je d te k  e l v ih a ro s  g y o rsa sá g 
ga l az o rszág  tö b b i ré szé re , m i
ve l tu d ju k ,  h o g y  a  déli te rü le te 
k en  c sa k  d e cem b e r v égén , a 
n y á rv é g i m eg á llap o d áso k  v ég re 
h a j tá s a  k ö rü l k iú ju lt  v itá k  n y o 
m á n  tö r te k  ki je le n tő s  m é rték ű  
s z tr á jk o k ;  3. a  m u n k á so k  b é r 
em elési kö v e te lése  n e m  k iv á ltó  ok  
vo lt, h a n em  egy  h o sszú  időn  á t 
fo ly ta to tt h ib á s  g azd aság p o litik a  
okozta .

A  c ik k  egy  h e ly é n  a  szerzők  
m e g ír já k , ho g y  a  „k ö v e te lé sek  
n ag y  ré szé t a  k o rm á n y  azó ta  
(au g u sz tu s  ó ta  — P . Gy.) te l je 
s íte t te ” , s k ésőbb  azt, hogy  „ . . .  a 
k ö v e te lések  te lje s íté sé v e l lé tre jö t
te k  a  fe lté te lek  ah h o z , hog y  az 
é le t v is sz a té rh e ssen  a  n o rm á lis  
k e ré k v á g á s b a .”  E zek u tá n  m e g 
d ö b b en v e  ta p a sz ta ljá k , hogy  „a  
m eg á llap o d áso k  e llen é re  a  s z tr á j
k o k  m ég  h á ro m  h é tte l eze lő tt 
is # . .  to v á b b  fo ly ta tó d ta k .”  F e l
m e rü lh e t azo n b an  b e n n ü n k  a 
g y a n ú , hogy  a  fo ly ta tó d ó  sz tá j-  
k o k  k iv á ltó  o k a i n e m  a  n y á rv é g i 
m eg á llap o d áso k  azon  „k is  ré sze ” 
v o lt-e , m e ly ek  v a ló ra v á ltá s á ra  d e 
c em b erig  n e m  k e rü lt  so r, s 
am e lly e l k a p cso la tb a n  a  ja n u á rb a n  
h iv a ta lb a  lépő  Ja ru z e ls k i-k o rm á n y
— a  p ro b lé m á k a t n em  lep lezve
— ú ja b b  tá rg y a lá so k b a  k ezd e tt 
a  S zo lid a ritá s  képv ise lő ive l.

N em  ta r to m  te lje se n  o b je k tív 
n a k  az t a  v é le m én y t, m iszerin t 
„ m ih e ly t lé tre jö tt  egy  m eg eg y e
zés, a  S zo lid a ritá s  ú ja b b  k ö v e te 

lé sek k e l lé p e tt fe l.”  A sze rző k 
n e k  e rd em es  le tt  v o ln a  kü lön  
.vizsgálat tá rg y á v á  te n n i a  m e g 
eg y ezések  m e lle tt a  m egeg y ezések  
v e g re n a j tá s a n a k  p ro b lé m á já t is. 
H ogy c sa k  az egy, ta lá n  leg k e- 
vésué  sú lyos  p e iu a t e m lítsem : a 
g u an sk i m eg á llap o d áso k  sze rin t 
a  P ev ex -b o ico k b an  n em  á ru lh a t 
n á n a k  len g y e l á ru k a t .  Je len leg  
azo n b an  —, a  sze rző k  á lta la m  is 
e ioxgaao tt v é lem én y e  sze rin t — , 
„ L en g y e lo rszág b an  d o llá ré r t  ú g y 
szó lván  m in d e n t m eg  le h e t k a p 
n i . . .  h a  v a la k i a k a r  tö b b  ezer 
d o llá r t a k a r  eg y sz e rre  e lv á sá ro ln i 
a P e v e x -b o lto k b a n , úgy  a z t m in 
d en  to v á b b i n é lk ü l m eg ten e ti. 
A k á r  la k á s t  is v e h e t V*

N agyon  zav a ró  a  sze rző k  tú l 
zo ttan  tö m ö rítő , eg y m ástó l m in 
d e n k ép p  e lv á lasz tó  e sem én y ek e t 
egyazon  b ek ezd ésb e  zsú fo ló  s t í
lu sa . N em  k ö n n y e n  é r th e tő  p é l
d á u l, m ire  g o n d o ln ak  a k k o r ,  a m i
k o r a  k ö v e tk e ző k e t í r j á k :  „1980  
n y a r á tó l . . .  a  m in isz te re ln ö k i 
poszton  B ab iu ch o t P in k o w sk i, 
m a jd  J a ru z e ls k i h a d se re g tá b o rn o k  
v á lto tta  fel. E d w ard  G ie rek  h e 
ly e tt ped ig  S ta n is la v  K a n ia  le tt  
a LEM P K B  első  t i tk á ra .  Az o r 
szág  g azd aság a  sú lyos  v á lság b a  
k e rü lt .”  Én m in d ed d ig  úg y  tu d 
ta m  — és a  LE M P KB szep tem 
b e r 6 -i ü lé se  is e r rő l gy ő zö tt m eg 
— hogy' az o rszág  gazd aság i 
h e ly ze te  n e m  S ta n is la v  K a n ia  és 
J a ru z e ls k i h a d se re g tá b o rn o k , k i
n ev ezése  n y o m á n  v á lt sú ly o ssá , 
h a n em  1980. n y a rá t  m egelőzően.

N em  tu d o m  e lh a llg a tn i a z t az 
e llen é rzé sem e t, am e ly  a  k ö v e tk e 
ző m o n d a t k a p cs á n  m e rü lt fel 
b e n n em : „ . . .k ü l f ö l d r ő l  — főleg 
a  szoc ia lis ta  o rszág o k b ó l — s e 
g é ly ek  é rk e z n e k  L en g y e lo rszág 
ba, de a  s z trá jk o k  szervező i — 
úg y  tű n ik  — n e m  so k a t te szn ek  
azé rt, h o g y  az o rszág  ne  s zo ru l
jo n  seg é ly e k re .”  — D em agóg , 
h a n g u la tk e ltő  g o n d o la tc sú sz ta tá s . 
M eg en g ed h ete tlen , hogy  a  szo c ia 
lis ta  o rszág o k  e g y m á sn a k  n y ú jto tt  
a n y ag i seg ítség é t k o rlá to lt, önös 
é rd e k e k  a la p já n  í té l jü k  m eg.

É rd em es  em lé k ez e tü n k b e  vésn i 
m ég egy  m o n d a to t a  c ik k b ő l: 
„S o k á ig  s z trá jk o ln i c sa k  a k k o r  
szabad , h a  v an  m ib ő l.”  A k o n - 
m e n tá r t  e zú tta l e lh ag y o m .

A c ik k  o lv a sá sa  k é t ta n u ls á g 
ga l szo lgá lt. E g y rész t m eg g y ő zö tt 
a r ró l ,  h o g y  egy  id eg en  o r
szág  p o litik a i p ro b lé m á in a k  m e g 
íté lé séh ez  n ag y o b b  sze ré n y ség re  
és  ó v a to ssá g ra  van  szü k ség , m á s 
ré sz t a r ró l ,  ho g y  h a  az em b e r 
k ü lfö ld ö n  ta r tó z k o d ik , v á la sszo n  
a  p o litik a i h e ly ze te t tis z táb b a n  
á tlá tó , tá jé k o z o tta b b  beszé lg e tő - 
p a rtn e re k e t.

P e tőcz  G y ö rg y

TanuBinányi 
versenypáiyázat 
. pedagógiából

Az M K K E -n az 1980/81. ta n 
évben  in d íto tt ta n u lm á n y i v e rs e 
n y e k  k e re té b en  p á ly á za to t h ird e 
tü n k  a  ta n á rsz a k o s  h a llg a tó k
ré szé re  pedagóg iábó l.
P á ly á z a ti fe lté te lek

1. A p á ly á za to n  ré sz t v eh e t 
eg y e tem ü n k  m in d en  I—IV. év fo 
ly am o s  ta n á rsz a k o s  h a llg a tó ja .

2. A p á ly á za t té m a k ö re i:
— Az isk o la i n evelés i fo ly a m a t

egy  k iem e lk ed ő  fe la d a tá n a k , t e 
rü le té n e k  v iz sg á la ta . (P é ld á u l:
szem ély iség fe jlesz tés , k ö zö sség fo r
m á lá s , m u n k á ra  nev e lés , az is k o 
la i és  c sa lád i nev e lés  e g y ü ttm ű 
ködése .)

— Az isko la i o k ta tá s i ( ta n ítá 
s i-ta n u lá s i)  fo ly a m a t egy  k iv á 
la sz to tt k é rd é sé n e k  elem zése.
(P é ld á u l: a  ta n u ló i te lje s ítm é 
n y e k  o b jek tív  e llenő rzése , é r té 
k e lé se ; a  te m a tik u s  te rv e z é s ; egy 
sz a k tá rg y  ta n te rv é n e k , ta n k ö n y 
v é n ek  elem zése  a  v ilág n éze ti n e 
ve lés  és a  szak m a i fe lkész ítés  
szem p o n tjáb ó l.)

— A p ed ag ó g u s h iv a tá s ra  n e 
v e lés, fe lk é sz íté s  az M K K E-n 
(P é ld á u l:  a  p e d ag ó g ia i-p sz ich o ló 
g ia i k épzés  fo ly a m a ta , szervezeti 
fo rm á i, ö ssz h a n g ja , v iszo n y a  a 
szak m a i k é n zé sh ez ; a  ‘ ta n á r  sza 
kos h a llg a tó k  ö ssze té te lén ek , ná- 
ly a e lk én ze lé se in ek , e lh e ly ezk e 
d é sé n e k  v izsgá la ta .)

— Az eg y etem es vagy  a m a 
g y a r  n ev e lé s tö rté n e t e^v  k iem e l
kedő  eg y én iség én ek  időszerűsége

a  p e d ag ó g u s  h iv a tá s  sze m p o n tjá 
ból. (K ü lö n ö sen  ja v a so lju k  M a
k a re n k o  m u n k á ss á g á n a k  az 
e lem zését.)

3. A p á ly ázó  fe lh a sz n á lh a tja  a 
pedag ó g ia i ta n u lm á n y a i so rán  
v égze tt v iz sg á la to k a t, e lem zése 
k e t, az ezek  a la p já n  k é sz íte tt 
e lő a d áso k a t, d o lg o za to k a t.

4 . A p á ly á za to k  te r je d e lm e  
lehe tő leg  ne h a la d ja  m eg  a 
10-12 o ld a lt. A d o lg o za to k a t 2 
p é ld á n y b an , g ép p el írv a , névvel 
és az é v fo ly am  m egje lö léséve l 
1981. s ze p te m b e r 14-ig  k e ll b e 
n y ú jta n i az M KKE p edagóg iai 
ta n sz é k é re .

P á ly a d íja k : 1000, 800, 700,
500 F t. A p á ly á za to k  d íja z ásá ró l 
a  tan szék  és a  K ISZ  ja v a s la ta  
a la p já n  az M KKE á lta lán o s  k a rá 
n a k  a  d é k á n ja  d ö n t. Az e re d 
m én y  k ih ird e té s é re  1981. o k tó 
b e ré b en  k e rü l so r.

M KKE P ed ag ó g ia i ta n sz é k

AZ IPARI KAR TANÁCSA 
1981. március 20-án ülést tar
tott. Megvitatta a szakszemi
náriumok és a szakmai gya
korlatok tapasztalatait, ezután 
személyi ügyeket és egyebeket 
tárgyalt. ,

A TAVASZI SZÜNETRE 
április 6—11-ig kerül sor.

MHSZ i K »gázon!

Egyetemi tanács
Március 23-án az egyetemi 

tanács megtárgyalta a Nyelvi 
Intézet jelenlegi szervezeti fel
építésének módosítását és a 
képzéskorszerűsítés irányel
veit. Elfogadta a szociológiai 
képzés beindításáról szóló elő
terjesztést, valamint a társada
lomelméleti szakkollégium 
létrehozásának tervét. Beszá
moló hangzott el a szerződéses 
munkák helyzetéről és végül 
ismertetésre került az a rekto

ri szabályzat, amely a közép
távú kutatási beszámolók és 
tervek készítésére vonatkozik 
az egyetemen. ‘

Partivesztés
Az egyetem rendésze 3 kár- 

tyázót fülelt le a zsibongóban, 
akik a dékántól írásbeli fi
gyelmeztetést kaptak. A jövő
ben rendszeresítik az ilyenfaj
ta ellenőrzéseket, s szigorúbb 
büntetéseket is kiszabhatnak 
majd rájuk.

A KÖZGAZDÁSZ 
A VB ELŐTT

A KÖZGAZDÁSZ egye
temi lap munkájának át
fogó értékelésére került sor 
április 13-án a párt-végrehaj
tóbizottsági ülésen. A lap 
munkájával kapcsolatban ki
alakult értékelés és határozat 
ismertetésére a következő 
számunkban visszatérünk.

Kunbaracson 
ipar kari pol. tábor

Egyetemünkön fél éve kez
dődött az MHSZ újjászervezé
se. Munkájáról, célkitűzéseiről, 
a megvalósítandó feladatokról 
bővebb felvilágosításért Vadász Istvánt, a rektori hivatal veze
tőjét, az MHSZ megbízott tit
kárát és Rácz Károlyi, egye
temi docensei, az MHSZ társa
dalmi elnökét kerestem fel.

Voga és Turnovszky

harsány nevetéssel és kitörő tapssal fogadta egy-egy marionett figura mutatványát, a hosszú karú zongoristát, a farkával festő szamarat, a táncoló elefántot, a kengurumamát, erszényében gyermekével és mulatságos társaikat. Produkciójukhoz zenei aláfestésként Saint-Saens „Az állatok far
sangja” című művének rész
leteit hallhattuk.

Egészében véve jól sikerült 
a délután. Azt az apróságot, 
hogy a műsorok kezdeteinek 
sorozatos késése miatt az utol
só program a kiírtnál egy órá
val később kezdődött, nem 
annyira a szereplők, mint in
kább a rendezők hibájául kell 
felróni.

Dukász Anna

Szövetségünk, a 30 évvel ez
előtt született Magyar Szabad
ságharcos Szövetség jogutódja, 
1967-ben alakult — mondotta 
Rácz Károly. Az akkor hozott 
határozatok az MHSZ-t társa
dalmi alapokra épülő, állami 
feladatokat is végrehajtó szer
vezetté alakították át. Egyete
münkön az MHSZ nem telje
sen újkeletű, hiszen már jó 
ideje a szövetség,,„0” kategó. 
riás lövészklubja több-keve
sebb sikerrel tevékenykedett. 
A jelenleg folyó átszervezés 
során két szakosztályt hoztunk 
létre: a lövészszakosztályt és a 
tartalékos szakosztályt. Itt te
vékenykedhetnek egyetemünk 
dolgozói, diákjai, tanárai. A

Újra itt volt a nagy csapat...

„Árnyékban jártál láthatatlanul 
napfényre léptél váratlanul. . .”

Fotók: Fáth Péter

klubnak bárki — (14 és 55 év 
között) tagja lehet.

— Az eddig eltelt fél esztendő alatt milyen feladatokat végeztek el és a jövőre vonatkozóan, milyen elképzeléseik vannak?
— Egy új szövetség létreho

zása — hangsúlyozta Vadász 
István —, ha még olyan lel
kesek is az alapító tagos, nem 
könnyű feladat. Bár, mind az 
egyetem vezetésétől, mind pe
dig az egyetemen működő tár. 
sadalmi szervektől — beleért
ve a párt-, KISZ-szervezetet — 
minden tőlük elvárható támo
gatást megkapunk, amiért ez. 
úton is köszönetét mondunk. 
Nehezen siketül túljutni az 
első akadályokon. Ezt annak 
tulaj doni töm, hogy anyagi ke
reteink eléggé szűkösek, vala
mint taglétszámunk eddig még 
meglehetősen alacsony. Ezért 
is örülök, hogy a Közgazdász 
hasábjain némi információt ad
hatunk munkánkról, mert — 
véleményem szerint — hall
gatóink, dolgozóink nagy több
sége nem is hallott szövetsé
günk létezéséről. Az eltelt idő. 
ben sikerült olyan erőket moz. 
gósítani, amelyek képesek ko. 
xpolyabb feladatok megoldásá
ra. Alakuló közgyűlésünket áp
rilis elejére tervezzük, amire 
szeretettel meghívunk minden 
érdeklődőt. Természetesen 
nemcsak azokat, akiknek eltö
kélt szándékuk szervezetünk 
tagja lenni, hanem minden 
kedves érdeklődőt is. Célunk 
— mint bármelyik más MHSZ- 
szervezetnek — a klubtagok 
sporttevékenységét, állóképes
ségét fejleszteni, szervezett 
ideológiai oktatással egybeköt
ve. Tehát* célkitűzésünk kettős: 
a fizikai felkészültség növelé
se, összekapcsolva a szellemi 
továbbképzéssel. Szeretnénk az 
MHSZ által meghirdetett lö
vész- és tartalékos versenye
ken részt venni és természete
sen becsülettel helytállni. Prog
ramjainkból a kirándulások és 
a túrák sem maradnak ki.

— Hogyan képzeli a sport és a szellemi nevelés, oktatás összekapcsolását?
— A sport, a fizikai képzés 

egyetemünkön nemcsak és nem 
elsősorban a mi feladatunk — 
az elnök válasza szerint —, ha 
nem az egyetemi sportköré is.' 
Ezért szeretnénk velük együtt, 
egymást segítve, kiegészítve 
dolgozni. Arra törekszünk, 
hogy hamarosan tagjainkból 
egy olyan kis csapatot ková
csoljunk, akik a közösségért 
dolgoznak, munkájukat fele
lősséggel végzik.

— Tervezik-e MHSZ-klub- jának újabb szakosztályokkal 
való bővítését?

— Ez nemcsak tőlünk függ — 
vette át a szót Vadász István 
—. hanem elsősorban a tag 
létszámtól. Bár ezt még 
csak pagyón „halkan” és „zá
rójelben” merem megjegyezni, 
ha megfelelő létszámmal ren
delkezünk, szeretnénk egy 
széllovas (Windsurf) klubot 
létrehozni, anyagi keretektől 
függően saját „hajóparkkal”. 
De, ehhez, mint már emlitet. 
tem, szükség lenne sok aktív 
klubtagra, és az egyetem KISZ- 
szervezetének és oktatóinak se
gítségére.

Minden érdeklődőnek bár
mikor szívesen állunk rendel
kezésére. Ezúttal ragadjuk meg 
az alkalmat, hogy közöljük a 
jelentkezni szándékozókkal, 
hogy bővebb felvilágosításért 
dr. Rácz Károly (politikai 
gazdaságtan tanszék). Vadász 
István (rektori hivatal), dr. 
Márton Ferenc adjunktushoz 
(ipari üzemszervezési tanszék, 
tartalékosklub-vezető), Csutár 
Mihály (könyvtár-lövészklub- 
vezető) fordulhatnak.

Janicsek Tamás

Hol tanulhatunk eszperantóul?
Amint korábbi számunkban 

hírt adtunk róla, a Budapest 
Műszaki Egyetem „R”-klubjá- 
ban eszperantó nyelvtanfolyam 
indult, amely minden hétfőn 
tartja foglalkozásait. Az Ilyen 
„hagyományos” típusú nyelv- 
tanfolyamokon (amelyből a 
fővár jsban több is van) kívül 
számos más lehetőség is nyílik 
az eszperantó nyelv elsajátítá
sára. Ezek egyike a „Non-stop” 
levelezőtanfolyam, amelybe 
bármikor be lehet kapcsolódni, 
és amelyet mindenki saját idő
beosztásának legmegfelelőbb

módon, egyéni ütem szerint vé
gezhet el.

Egy másik lehetőség: nyara
lással egybekötött nyelvtanfo
lyamon részt venni a bolgár 
vagy a lengyel tengerparton, 
Szlovákia hegyei közt, a Ber
lin mellett Krossinsee part
ján, Egerben, valamint más 
kül- és belföldi üdülőhelyeken. 
Minderről részletes felvilá
gosítást lehet kérni a Magyar 
Eszperantó Szövetség Oktatási 
Bizottságától (levélcím: Buda
pest, pf.; 193, 1368, telefon: 
141-078),

A Marx Károly
K özgazdaságtudom ányi Egyetem  

lapja
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Program: Április 10. (pén
tek), fél 3-tól Fórum; 7 órától 
Vetítés (Csáki Csaba); 9 órától 
szabad program.

Április 11. (szombat); 9 órá
tól külpolitika (előadás); 2 
órától szekciók: szakmai tanul
mányi munka, érdekképvise
let, elitkérdés; kb. 4 órától 
sportvetélkedők; szabad prog
ram; 8 órától vetélkedő.

Április 12. (vasárnap), okta
tási reform (előadás és vita), 
ezután hazautazás.

Elsősökre feltétlenül számí
tunk. A jelentkezést a KISZ- 
bizottságnál levő Fórum-do
bozba hajítsátok. Az indulás 
Kunbaracsra április 10-én lesz 
és 12-én érkezünk vissza Bu
dapestre.

A vita jogán




